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است؛  ها  دولت  تحقق  بی  وعده  فراغت،  اوقات  گذران  و  نشاط آفرینی  افزایش 

در  چابهار  و  کیش  شیراز،  رکوردزنی 
ارمنستان! و  ترکیه  برابر 
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واکنش نمایندگان به حمله روسیه به اوکراین

تعدادی از نمایندگان مجلس شــورای اســامی به حمله نظامی روسیه به اوکراین واکنش 
نشان دادند.

پنج شــنبه هفته گذشته رئیس جمهور روســیه از آغاز عملیات نظامی ویژه در دونباس خبر 
داد و اندکی پس از ســخنان او صدای چندیــن انفجار در کی یف، پایتخت اوکراین و منطقه 
دونتســک شنیده شد. امروز عملیات نظامی روسیه علیه اوکراین وارد سومین روز خود شده و 

منابع خبری از هدف قرار گرفتن کی یف، پایتخت این کشور خبر دادند.
به دنبال حمله نظامی روسیه به اوکراین تعدادی از نمایندگان مجلس به این موضوع واکنش 

نشان دادند که در زیر می خوانید:
فاطمه مقصودی نماینده بروجرد:

»اوکراین بعنوان قدرتی بازدارنده که با اعتماد نابجا به   غرب )که به قول پیر فرزانه  ما اعتماد 
بهش جواب نمی دهد( یک شبه اسیر   جنگ و ناتوانی به بهای قربانی شدن مردم بیگناهش 
شد، یادآور این بیت از   سعدی است که: یار ناپایدار دوست مدار/ دوستی را نشاید این غدار/ 

به هر حال جنگ مذموم است.«
زهرا شیخی نماینده اصفهان:

»نه به جنگ وخونریزی منطق راهبردی ماســت؛ چه جنگ روسیه با اوکراین و یا هر تجاوز 
دیگر، اما طنز تلخ تاریخ روزگار ما هیاهوی حقوق بشــری روشنفکر نماهایی است که شش 
سال است در برابر زور تجاوزو خونریزی آل سعود در یمن مظلوم خود را به ندیدن و نشنیدن 

زده اند و امروز از تجاوز روسیه ناراحت شده اند! نه به جنگ«
محمد کعب عمیر نماینده شوش:

»حال امروز   اوکراین آیینه عبرت سینه چاکان شرق و غرب است. برای داشتن ایرانی مقتدر 
و باقدرت نظامی و   هسته ای باید با حفظ اقتدار و عزت ملی، بر حق هسته ای ملت   ایران 

پافشاری کنیم .«
جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده تایباد:

»توسل به زور در روابط بین الملل و حمله پیشگیرانه با هر بهانه  و استدلالی؛ مجوز مشروع 
در حقوق و روابط بین الملل ندارد . اشغال اوکراین و کشتار مردم نقض آشکار منشور سازمان 
ملل، نقض آشــکار حقوق بشــر و نقض و تهدید علیه صلح وامنیت بین المللی است. نه به 

جنگ اوکراین روسیه نه شرقی نه غربی
محمد صفایی نماینده گناباد:

»اوکرایــن دارای 1٧00 کاهک هســته ای، 33 بمب افکن  دورپرواز، و ســومین  قدرت 
اتمی جهان بود. در ســال13٧3 با امضای معاهده  »بوداپســت«  کلیه ساحهای هسته ای 
را تحویــل داد، در مقابل آمریکا و انگلیس امنیت اوکراین را تضمین کردند. امروز در بحران 

او را تنها گذاشتند.«
کمال حسین پور نماینده پیرانشهر:

»اوکراین با اعتماد به غرب و با حمایت رســانه ای و تبلیغاتی، دســت از مؤلفه های قدرت 
دفاعــی خود کشــید. قرار بود آمریکا و انگلیس از امنیت و تمامیــت ارضی اوکراین در برابر 
هرگونه تجاوز خارجی حمایت کنند. هزینه های ســازش وتســلیم به مراتب از هزینه های 

مقاومت بیشتر است. میدان ودیپلماسی مکمل یکدیگرند.«
مهرداد گودرزوند نماینده رودبار:

»جنگ روســیه - اوکراین بار دیگر ثابت کرد. دیپلماسی بدون میدان امکان موفقیت ندارد. 
حمایت و پشــتیبانی از میدان شرط موفقیت در سایر بخش های یک ملت است. پیشرفت و 

توسعه پایدار در همه ابعاد شرط عدالت و موفقیت است.«
بهروز محبی نجم آبادی نماینده سبزوار:

»فارغ از علل بحران اوکراین، درسی که از این ماجرا باید گرفت، ضرورتِ داشتنِ توان دفاع 
بومی و کاما متّکی به ظرفیّت داخلی است.

 اکنون مشــخص تر شده است کســانی که می خواستند توان موشــکی ایران را با امتیازات 
اقتصادی مبادله کنند چقدر از واقعیّات عالم دورند.«

مصطفی نخعی نماینده نهبندان:
»بحران اوکراین نشان می دهد اعتماد به غرب بیهوده است.

 جنگ و جنگ طلبی قطعا محکوم و برقراری آتش بس و راه حل مســالمت آمیز و عقانی 
یک ضرورت است.«

کیومرث سرمدی نماینده اسدآباد:
»تاویر بیمارســتان کودکان اوکراینرا در برخی سایتهای داخلی و خارجی آن هم در پناهگاه 
منتشــر می کنند تا احساسات ملتها رادرگیر کنند. البته که حمله کردن به غیرنظامیان جنایتی 
اســت نابخشــودنی. اما ٧ سال حمله به مدارس و بیمارســتان های یمن را ندیدند! ۶0 سال 

کودک کشی در اسرائیل را حمایت کردند.
راضی به هیچ جنگی نبوده و نیستیم. اما بر همگان روشن شد عاقبت توهم تکیه بر دیگران 

هیچ امنیتی را تضمین نمی کند.«
جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد:

»زمانی که هیمنه آمریکا و ناتو توســط جریان مقاوت در غرب آسیا بدست مسلمین شکسته 
و از پای در می آیند می شــود یک فرصت تصمیــم راهبردی پوتین جهت ارتقاء حوزه امنیت 

روسیه او طرح خود را اجراء می کند و آمریکا و ناتو هم هیچ غلطی نمی توانند بکنند.«
سید نظام موسوی نماینده تهران:

»یمن به »خدا« اتکا کرده و ۶ســال است در برابر تهاجم وحشیانه آل سعود و هم پیمانانش 
سرافرازانه ایستاده است.  

 اوکرایــن به »کدخدا« اتکا کرد و نتوانســت بیش از ۶ســاعت از مرزهایش در مقابل حمله 
روسیه دفاع کند.

 امضای خدا تضمین است نه کدخدا.«
احمد نادری نماینده تهران:

»تحولات اروپا در راســتای نبــرد تمدن ها و تغییر نظم جهانی اســت. تغییر نظم از ۲011 
درغرب آســیا شروع شــده و دربرهه ای اوکراین را دربر گرفت و سویه اروپایی اش خاموش 

شد، اماحالا دوباره جان گرفته.
 نظم ها با تغییرات خشــن و بزرگ عوض می شوند. جهان یک دهه است که در انتظار نظم 

جدید و چند قطبی است.«
مجتبی یوسفی نماینده اهواز:

»نگاه کنید، چه کسانی برای تلفات جنگ و صلح در اوکراین دعا می کنند؟ ابر قدرت پوشالی 
که جنایات جنگی او صفحات تاریخ را ســیاه کرده و کشــتار میلیون ها انســان از ویتنام و 

افغانستان تا هیروشیمای ژاپن را در پرونده خود دارد.
ســناریو ثابت غرب در برابر قدرت های منطقه ای: در صورت تعظیم کردن، آن را تبدیل به 
یک مستعمره می کنند، وابسته و تضعیف می کنند و در هنگام جنگ رهایش می کنند، اما اگر 

تسلیم نشد و مقاومت کرد، آن را تحریم می کنند. از لیبی تا اوکراین داستان همین است.«

حمله روسیه به اوکراین چه تاثیری بر »مذاکرات وین« دارد؟

مذاکره در سایه جنگ
یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل با بیان 
این که تاثیر جنگ اوکراین بر مذاکرات وین 
به دو عامل بســتگی دارد اظهــار کرد: اول 
اینکه باید دید« مذاکرات وین« هم اکنون در 
چه مرحله ای قــرار دارد و دوم اینکه بحران 
اوکراین به چه میزان عمق و شدت پیدا می 

کند.
رضــا نصری در مــورد علــت  اصلی حمله 
روســیه بــه اوکرایــن چیســت ؟ گفت : 
می گویند در نواحی مرزی روسیه پیرمردها و 
پیرزن هایی هســتند که شب ها پای خاطرات 
پــدر و مادرهایشــان از حملــه ناپلئون به 
شهرشان می نشستند و خود نیز شب ها برای 
از حمله هیتلر خاطره گفته اند!  نوه هایشــان 
این جمله بیانگر نوع نگاه روس ها به مقولهٔ 

»امنیت« است.
وی ادامه داد : در واقع، نگاه روسیه به امنیتش 
یک نــگاه  »جغرافی محور« و »تاریخ محور« 
اســت. به ایــن معنا که روســیه - به دلیل 
تجربیات تاریخ - امنیت خود را در گرو ایجاد 
»منطقه حائــل« در نواحی مرزی خود - به 
ویــژه در مرز غربی با اروپــا - می داند. این 
حساســیتی اســت که از پایان جنگ سرد تا 
کنون، ســازمان ناتو و کشــورهای غربی نه 
تنها رعایت نکرده اند، بلکه با توســعه قلمرو 
خود - که یک »قلمرو نظامی« اســت - با 
بی پروایی تمــام برخاف آن اقدام کرده اند. 
روســیه با حمله به اوکراین - ولو با روشــی 
خاف قانون - در صدد بازســازی معماری 

امنیتی خود در برابر قدرت های غربی است.
این اســتاد دانشــگاه افزود : اگر ریشه ای تر 
به موضوع نــگاه کنیم، علــت این رویکرد 
غربی ها به روســیه نگاهی  است که خود به 
مقوله »اروپــا« دارند. در واقــع، در محافل 
سیاســت خارجــی و علوم اســتراتژیک دو 
نگاه کُلی به »اروپا« مطرح اســت. یک نگاه 
یعنــی نگاهی که  »اتحادیه محور« اســت؛ 
هسته ٔ قاره اروپا را »اتحادیه اروپا« می داند 
و شــرط برخــورداری از مواهــب و امنیت 
جمعی منتســب به آن را پیــروی از موازین 
و هنجارهای این ســازمان می دانند. در این 
رویکــرد، ماحظــات و رهنمودهای آمریکا 

محور اصلی و محرک تصمیمات استراتژیک 
اتحادیه است و سازمان ناتو نیز بازوی اجرایی 
آن اســت. به عبارت دیگــر، در این رویکرد 
روســیه صرفاً یک رقیب یا یک دشمن تلقی 

می شود.
 نصری ادامه داد : نگاه دوم نگاهی است که 
 Europe borٔale به »اروپای بزرگ« یــا
شــهرت دارد. نگاهی اســت کــه اروپا را از 
شهر برِســت )Brest( در منتهی الیه فرانسه 
در   )Vladivostok( تا شهر ولادیوســتوک 
منتهی الیه روســیه تلقی می کند و روسیه را 
جــزء جدایی ناپذیری از این قــاره می خواند. 
طبیعتاً، در این نگاه، روســیه یک »شریک« 
و »متحد« تلقی می شــود کــه در چارچوب 
امنیــت جمعی اروپا جایگاه خــود را دارد. به 
همیــن خاطر هم ایالات متحده رویکرد دوم 

را نمی پســندد و به اروپایی »اتحادیه محور« 
با عاملیت »ناتو« به فرماندهی خود گرایش 
دارد. غلبه این رویکرد موجب شــده روسیه 
نیز به جای اینکه متحدیــن خود را در اروپا 
جســتجو کند، به دنبال اتحاد با چین اســت 
و این وضعیت زمینــه را برای یک »برخورد 
بزرگ« میان قدرت ها - کــه عده ای آن را 
جنگ ســوم جهانی می خوانند - هموار کرده 

است.
رویکــرد تهاجمی مســکو در نهایت به نفع 

هیج کس نیست،حتی خود روسیه
 رضــا نصری در پاســخ به این ســوال که  
عــده ای از تحلیل گران ایــن ادعا را مطرح 
می کننــد که عاوه بــر موضوعات امنیتی 
و نگرانی روســیه از گســترش نفوذ  ناتو به 
مرزهای این کشــور با عضویت اوکراین به 

این ســازمان بین المللی ، در واقع پوتین به 
دنبال احیای شــوروی سابق  و حتی روسیه 
تزاری است، نظر شما در این ارتباط چیست 
؟ تصریــح کرد: حقیقت این اســت که عزم 
روســیه در محافظــت از امنیــت خود یک 
جنبه تهاجمی پیدا کرده اســت. این رویکرد 
تهاجمی هم - که هم ناقض حقوق بین الملل 
و هم مستعد سوءمحاسبه و هم بروز حوادث 
غیرقابــل پیش بینی و خطرناک اســت - در 
نهایت به نفع هیج کس نیست. نه به نفع خود 
روسیه اســت، نه به نفع اروپاست، نه به نفع 
آمریکاست و نه به نفع صلح جهانی است. به 
همین خاطر، بهترین سیاســت در این مقطع 
تشــویق طرفین به تاش برای یافتن یک 

راه حل سیاسی است.

تنها ابزاری که آمریکا و غرب علیه روسیه در 
دست دارند»تحریم« است

 این کارشناس ارشد روابط بین الملل در پاسخ 
به این سووال که نوع عملکرد آمریکا و غرب 
در ارتباط با این حملــه چه طور ارزیابی می 
کنید آیا  صرفا اعمال تحریم های گســترده 
علیه مســکو  می تواند باعث توقف اقدامات 
روســیه شــود ؟ و به طور کلی نوع اقدامات 
آنها چه تاثیری در ایجاد این جنگ داشــت 
؟ خاطرنشــان کرد : درعمل، تنها ابزاری که 
آمریکا و غرب علیه روســیه در دست دارند، 
»تحریم« اســت. معتقدم روسیه نیز تاثیرات 
تحریم  را پیشاپیش محاسبه کرده است. یعنی 
با احتساب این زیان های اقتصادی است که 
دست به  اقدامات خود در اوکراین زده است. 
اصولًا، تاریخ نیم قرن گذشــته نشــان داده 

»تحریم« - علیرغم آســیبی که به اقتصاد و 
مردم عادی می رساند - تاثیری بر تصمیمات 
کان و حیاتی کشــورها ندارد. هیچ کشوری 
امنیتش را برای رفع تحریم معامله نمی کند. 
کمااینکه ایران نیز هرگز حاضر نشــده - و 
نخواهد شد برنامه موشــکی و توان دفاعی 
خود را - در ازای رفع تحریم معامله کند. در 
مورد روسیه نیز این اصل صدق می کند. این 
نکته ای است که لازم است غربی ها بالاخره 

متوجه شوند.
نصری در پاســخ به این ســوال که به نظر 
وی این تحولات چه تاثیــری بر  مذاکرات 
احیای برجام و رفع تحریم ها خواهد داشت؟ 
اظهار کرد: اینکه بحران اوکراین چه تاثیری 
بر مذاکرات وین دارد به دو عامل بســتگی 
دارد:  یکی اینکه مذاکرات وین هم اکنون در 

چــه مرحله ای قرار دارد؟ یعنــی اگر مذاکره 
به مراحل نهایی خود رســیده، احتمال اینکه 
بحــران اوکراین بر آن تاثیر نگذارد بیشــتر 
است. اما اگر هنوز مسائل جدی و زمان بری 
باقی مانــده، احتمال اینکــه طرفین غربی و 
روســی در بلندمدت بر سر آن ها توافق کنند 
کم تر است. دوم اینکه بحران اوکراین چقدر 
عمق و شدت پیدا کند. اگر بحران اوکراین به 
فجایع انسانی، برخورد نظامی میان نیروهای 
غربی و روســی یا حادثه مهمی منجر شود، 
احتمال همکاری طرفین در وین کم تر خواهد 

شد.
نصری با بیان این که در این راســتا،  موضع 
ایــران در این بحــران از اهمیــت خاصی 
برخوردار اســت. اظهار کرد: در واقع، به قول 
انگلیســی زبان ها ایران »بین یک ســنگ و 

یک جسم سخت گیر کرده است«! نه صاح 
است همسایه لجام گســیخته را برنجاند، نه 
با حمایــت بی قید و شــرط از او برای خود 
در حیــن مذاکرات هزینه بتراشــد. در اصل،  
باید ایران موضعی اتخاذ کند که از یک ســو 
ماحظــات متضاد روســیه و اوکراین را در 
نظر داشته باشد، و از ســوی دیگر بر منافع 
راهبردی، سیاسی و اقتصادی ایران نیز لطمه 
نزند. به عبارت دیگــر، ایران باید - به جای 
اتخاذ یک موضع صرفاً سیاســی - موضعی 
مبتنی بر حقوق بین الملــل و اصول پایه ای 
منشورسازمان ملل  مطرح کند. یعنی بگوید 
واکنش خشونت آمیز به اقدامات تحریک آمیز 
و بی پروای ناتو را نمی پسندند و در این راستا 

نیز راه حل عملی پیشنهاد کند.
لازم اســت ایران رسماً پیشــنهاد دهد میان 
روسیه و کشــورهای غربی معاهده ای منعقد 
شــود کــه در آن ناتو متعهد شــود در ازای 
پایان ادعاهای سرزمینی روسیه، روند توسعه 
اعضایش را متوقف سازد؛ وحتی به مرزهای 
جولای 1۹۹1 عقب نشینی کندچه پیشنهادی 
ایران می تواند به روســیه و ناتو برای پایان 

اوکراین بحران بدهد؟
وی تصریح کرد: معتقدم لازم اســت ایران 
رسماً پیشنهاد دهد میان روسیه و کشورهای 
غربی معاهده ای منعقد شــود که در آن ناتو 
متعهد شود در ازای پایان ادعاهای سرزمینی 
روســیه، روند توســعه اعضایش را متوقف 
سازد؛ و بلکه حتی به مرزهای جولای 1۹۹1 
)تاریخ انحال پیمان ورشو( عقب نشینی کند. 
حداقل کارکرد این پیشنهاد این است که به 
ایران اجازه می دهد - به جای ســوگیری در 
این دعوا - یک موضع اصولی و قانون محور 

اتخاذ کند.
به گزارش ایســنا، نصری تاکید کرد : توجه 
داشــته باشیم که در ســال های اخیر عمده 
اســتدلال ایران علیه آمریکا در قضیه برجام، 
مبتنی بر »غیرقانونی بــودن« رفتار آمریکا 
بوده اســت. جدا از ســایر ماحظــات، در 
چنین بستری،  صاح نیســت ایران از رفتار 
غیرقانونی روسیه  بدون هیچ ماحظه و قید 

و شرطی حمایت کند.

دیدگاه

باید آماده لغو تحریم ها باشیم
عضــو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانــی ایران می گوید که 
دولت باید خود را برای اســتفاده از فرصت های اقتصادی 
پس از لغو تحریم ها آماده و شــرایط را برای جذب سرمایه 

خارجی فراهم کند.
هر چند هنــوز نتیجه نهایی مذاکرات هســته ای در وین 
مشخص نیست و با وجود آنکه طرفها از کاهش اختاف ها 
خبر داده اند اما همچنان تاکید دارند که هنوز شرایط برای 
امضای توافــق جدید به وجود نیامده؛ اما فعالان اقتصادی 
ایران معتقدند برای آنکه تجربه ســال های بعد از امضای 
برجام تکرار نشــود، دولت این بار باید خود را برای استفاده 

از این فرصت ها آماده کند.
هــر چند در دوره برجام توافق های مشــترک زیادی میان 
ایران و کشورهای اروپایی و آسیایی نهایی شد، اما با توجه 
به اینکه بسیاری از سرمایه گذاری های مشترک عما راه به 
جایی نبرد، پس از اعمال دوباره تحریم ها از سوی آمریکا، 
بسیاری از این شــرکای خارجی ترجیح دادند که ایران را 
ترک کنند.حسین ســلیمی - رئیس انجمن سرمایه گذاری 
مشــترک ایرانی و خارجی - در گفت وگو با پایگاه خبری 
اتــاق ایران با بیــان اینکه نهایی شــدن توافق های وین، 
بهترین موقعیت را برای جذب سرمایه گذاری خارجی ایجاد 
می کند، گفت: یکی از موضوعاتی که نسبت به کشورهای 

منطقه از آن عقب افتادیم، جذب سرمایه  خارجی است.
این فعال اقتصادی معتقد است دلاری که به کمک جذب 
سرمایه گذاری خارجی وارد کشــور می شود، در عین حال 
که اشتغال زاســت، به رشد اقتصادی کمک می کند و توان 

اقتصاد کشور را بالا می برد.
بر اســاس اظهــارات این عضــو هیات نماینــدگان اتاق 
ایران متاســفانه به دلیل برخــی محدودیت های داخلی، با 

کسری هایی در ســرمایه گذاری مواجه هستیم که موجب 
شــده میزان ســرمایه گذاری کشور نســبت به استهاک 
ســرمایه و کل دارایی، منفی شــود و این معضل یکی از 
بدترین نوع شــرایطی اســت که می تواند بر اقتصاد حاکم 
شــود؛ این موضوع به معنای توقف روند رشــد اقتصادی، 
عدم ایجاد اشــتغال و رشد مســتمر تورم است؛ بنابراین با 
جذب سرمایه  خارجی می توانیم خون جدیدی وارد رگ های 

اقتصاد کشور کنیم.
او با نگاهی به شرایط ایجاد شده بعد از توافق های پیش رو 
تصریح کرد: اگــر این اتفاق بیفتد، شــرایط برای فروش 
نفت بهتر شــده و روابــط بین المللی خــود را تا حدودی 

تســکین می دهیم. از طرفی هزینه هایی کــه امروز برای 
نقل وانتقــالات ارزی می پردازیم، کاهش پیدا می کند. این 
صرفه جویی در هزینه ها به بهبود شرایط تولید و در نهایت 
رشد اقتصادی کمک می کند. همچنین درآمد سرانه را بالا 
برده و به افزایش حجم صادرات و جذب ســرمایه گذاری 

بیشتر منجر می شود.
سلیمی در ادامه با تاکید بر اهمیت برنامه ریزی پیش از هر 
اقدامی، گفت: هر دولتی که برنامه ریزی داشــته باشد حتی 
در دوران بحران هم می تواند شرایط خود را مدیریت کند. 
بنابراین دولت ایران به برنامــه جدید نیاز دارد و حتی اگر 
توافق های پیش رو 50 درصدی هم باشد و نیمی از اقتصاد 

کشور را رها کند باید برای همان برنامه ریزی دقیقی ارائه 
دهیم.

این فعــال اقتصادی پیشــنهاد داد: در قــدم اول تکلیف 
صادرات، مشــخص شــود. صادرات یک امر دائمی است 
در صورتــی که در ایران بــرای آن مقطعی فکر می کنیم. 
استمرار و ثبات در صادرات جزو اصول غیرقابل انکار است 
پس این موضوع باید در صدر تصمیمات دولت قرار گیرد.

بر اســاس اظهارات سلیمی، یک سرمایه گذار باید بداند در 
آینده چگونه عمل کند و اطمینان داشــته باشــد که منافع 
او حفظ می شــود. اگر در برنامه ریزی خود این اصل را در 
نظــر بگیریم، می توانیم از حداکثــر فرصت به وجود آمده، 

استفاده کنیم.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران یادآور شد: ثبات سیاسی 
و اقتصادی دو اصلی هســتند که در جذب سرمایه گذاری 
خارجی و داخلی اثر می  گذارند و اگر بر اســاس تحقق این 
دو اصل برنامه ریزی کنیم، به تدریج شــاهد حل مشکات 

فعلی کشور هستیم.
او درباره کشورهایی که می توانیم با آنها وارد مذاکره شده 
و به کمک آنها روند ســرمایه گذاری خارجی خود را بهبود 
ببخشیم نیز گفت: طبق تجربه همواره کشورهای اروپایی 
بالاترین حجم ماشــین آلات را به ایران صادر کردند، چون 
همیشــه میزان اختافات کمتری با اروپاییان داشــتیم. از 
طرفی به تازگی با چین قرارداد ۲5 ساله ای منعقد کردیم و 
می توانیم از این طریق بازاری هم در شرق آسیا بسازیم هر 
چند به نظر می رسد معامله کردن با کشورهای غربی روند 
پایدارتری خواهد داشــت. طبق تجربه جهانی، ناسازگاری 
شــرقی ها در اقتصاد دنیا بیشتر اســت و ارتباط با چین و 

روسیه نمی تواند روند پایداری داشته باشد.

نگاه روسیه به امنیتش یک نگاه  »جغرافی محور« و »تاریخ محور« استروسیه با حمله به اوکراین 
در صدد بازسازی معماری امنیتی خود در برابر قدرت های غربی است

ایران باید - به جای اتخاذ یک موضع صرفاً سیاسی - موضعی مبتنی بر حقوق بین الملل و 
اصول پایه ای منشور سازمان ملل مطرح کند

,,



3
یکشنبه 8 اسفند1400/   سال سوم  /   شماره 1157

Vol.3.No.1157/ February .25.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

کشمکش دولت و مجلس بر سر کلیدی ترین مساله اقتصادی 1401؛

ارز 4200 پرانتز باز بودجه
ســخنان ضد و نقیض اعضای کمیســیون 
تلفیق مجلس شــورای اسامی در خصوص 
مهمترین بخش بودجه ســال آینده ســبب 
شده است موضوع ارز ترجیحی همچنان در 
کشــمکش میان دولت و مجلس سرگردان 

باقی بماند.
به گــزارش صبح امروز به نقل از خبرآناین، 
در حالــی که رییــس کمیســیون تلفیق از 
تصویب تخصیص ارز ترجیحی یا همان ارز 
۴۲00 تومانی در سال اینده خبر داده و تاکید 
کرده است در این حوز کمیسیون تلفیق کنار 
مردم باقی مانده است اما میرتاج الدینی تاکید 
دارد که برنامه حذف ارز ترجیحی به صورت 
تدریجی اجرایی خواهد شد و زمان اجرای در 

اختیار دولت قرار خواهد داشت.
 دولت سیزدهم با شــعار از بین بردن رانت 
در صدد است تخصیص ارز ۴۲00 تومانی را 
متوقف کرده و به جای یارانه ارزی نسبت به 
پرداخت یارانه مستقیم ریالی اقدام نماید. این 
در حالی اســت که برخی نمایندگان معتقدند 
تخصیص یارانه ریالی به چاپ پول بیشتر و 
افزایش نقدینگی و در نهایت رشد تورم منجر 
می شود، اتفاقی که از نظر مخالفان حذف ارز 
ترجیحی می تواند زمینه را برای رشد بیشتر 
تورمی که رد شــرایط کنونی در محدوده ۴۴ 

درصد قرار دارد، مهیا کند .
 از ســوی دیگــر مخالفــان ارز ترجیحــی 
می گوینــد این یارانــه ارزی تنها به گروهی 
خاص تعلق می گیــرد و بی تردید تداوم این 
روند می تواند به تعمیق رانت برای گروه های 
خاص منجر شــود. اصابــت یارانه ارزی به 
هدف یعنی حفظ ســفره خانوار ایرانی محل 
مناقشــه میان موافقان و مخالفان این حوزه 

است .
 برخــی نمایندگان نیز با این اســتدالال که 
چاره ای جز حــذف ارز ترجیحی وجود ندارد 
و با این شرایط ارزی لازم است فشار ارز در 
این بخش کاهش یابد، این مســاله را مورد 
موافقــت قرار داده اند. کشــمکش دو رییس 
کل بانک مرکزی یعنــی رییس کل کنونی 
و رییس کل اســبق بانک مرکزی نیز بر سر 
ماجرای ارز ترجیحی نشــان می دهد تا چه 
میزان مضوع واجد اهمیت برای سیاستگذار 

ایرانی است.
در حالــی که صالح آبادی مدعی اســت که 
بانک مرکــزی ارز نیمایی خریداری کرده و 
به قیمت ۴۲00 تومان فروخته است، همتی 
می گوید اســناد مرتبط با این مساله در بانک 
مرکزی موجود است و چنین اقدمی صحت 
ندارد. به گفته همتی تمامی اقدامات ارزی در 

این خصوص با تایید ســران سه قوه صورت 
گرفته است.

کمیسیون تلفیق چه می گوید؟
 رفت و برگشــت مداوم موضــع حذف ارز 
ترجیحی در کمیســیون تلفیــق مجلس در 
حالی افــاق می افتد که در شــرایط کنونی 
مجلس در صحن علنی در حال بررسی مفاد 
بودجه اســت و وقتی حاجــی بابایی، رییس 
کمیسیون تلفیق در صحن علنی در مخالفت 
با حذف ارز ترجیحی سخن گفت و شرایط را 
پس از این اقدام توصیف کرد با تذکر قالیباف 
مبنی بر اینکه حرف سیاسی نزنید روبرو شد .
 موضــوع ارز ترجیحــی به حــدی اهمیت 
دارد که مقامــات امنیتی نیز در کنار مقامات 
اقتصادی و سیاســی در نشســتی غیرعلنی 
این موضوع را مورد بررسی قرار دادند. حالا 
احسان ارکانی عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
1۴01 درباره سرانجام بند الحاقی یک تبصره 
1 لایحه بودجه ســال آینده )ارز ترجیحی( 
کــه از صحن مجلس به کمیســیون تلفیق 
ارجاع شده است، به فارس گفت: کمیسیون 
در جلســه اخیر، مصوبه قبلی خود را مجددا 
تکرار کرد و رقم ۹ میلیارد دلار ارز ترجیحی 
بــرای تامین دارو، گندم و نهاده های دامی و 
کشاورزی را برای سال آینده در نظر گرفت.

وی تصریح کرد: این تصمیم در شــرایطی 
گرفته شد که دولت در لایحه بودجه 1۴01 
هیچ رقمی را بــرای ارز ترجیحی پیش بینی 
نکرده و هیچ برنامــه مکتوب و مدونی هم 
در خصــوص جبران آثار تورمــی حذف ارز 
ترجیحی به کمیســیون ارائه نداده است، لذا 

چون اعضای کمیســیون حــذف این ارز را 
به معنای فشــار مضاعف بر مردم می دانند 
و تــورم انتظاری ۲0 تــا ۲5 درصدی نیز در 
نتیجه حذف ارز ترجیحی بــه وجود خواهد 

آمد، مصوبه قبلی را مجددا تکرار کردند.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شورای اسامی عنوان کرد: مشکل ما در این 
رابطه این است که اساسا دولت معتقد است 
کل ارز ترجیحی باید از لایحه بودجه حذف 
شده و صفر شود، اما کمیسیون تلفیق راهکار 
بینابینی را انتخاب کرد که هم به منابع ارزی 
دولت فشار وارد نشــود و هم سفره مردم با 
هرج و مرج در قیمت کالاهای اساســی و ۴ 

الی 5 برابر شدن آنها، کوچک تر نشود.
ارکانــی گفت: هــر موقع دولــت دید که ۹ 
میلیارد دلار اختصاص یافته برای ارز ترجیحی 
کالاهای اساســی رو به اتمام است، می تواند 
لایحه متمم بودجه بــه مجلس ارائه دهد و 
هر چقدر نیاز دارد درخواســت کند تا مجلس 
تصمیم گیری کند، اما اینکه در خصوص ارز 
ترجیحی و راهکار جبران حذف آن در موضع 

سکوت مطلق باشد، به صاح نیست.
در عیــن حــال میرتاج الدینــی، دیگر عضو 
کمیسیون تلفیق می گوید: پیش بینی بنده این 
است که به سمت حذف ارز ترجیحی و یارانه 
مستقیم خواهیم رفت اما اینکه این حذف از 

چه زمانی رخ دهد، در اختیار دولت است.
 میرتــاج الدینی رئیس کمیتــه هدفمندی 
یارانه های کمیســیون تلفیق بودجه ســال 
1۴01 در برنامــه دســت خط در خصــوص 
وضعیــت ارز ۴۲00 تومانی گفت: دولت این 

ارز را در لایحــه حذف کرده و در مقابل آن 
یارانه را در نظر گرفته است.

وی با اشــاره به اینکه حذف ارز ترجیحی به 
معنای حذف یارانه نیست، گفت: ارز ترجیحی 
یک یارانه پنهان است و به کالاهای اساسی، 
دارو و گندم پرداخت می شود. دولت در مورد 
دارو و گندم گفته است که یارانه را به صورت 
ریالــی اما برای تمام مردم حفظ خواهد کرد. 
یارانه کالاهای اساسی و نهاده های دامی نیز 

دیگر به واردکننده تعلق نمی گیرد و در مقابل 
آن یارانه به حلقه آخر که همان مردم هستند 

تعلق خواهد گرفت.
میرتاج الدینــی در ادامه گفت: در تبصره 1۴ 
نیز برای این موارد 1٧۶ هزار میلیارد تومان 
یارانه در نظر گرفته شــده است. ما در تلفیق 
ایــن رقم را افزایش دادیــم و به ۲50 هزار 
میلیارد تومان رســاندیم. در واقع اگر مجلس 
حذف ارز ترجیحی را تصویب کند در مقابل 
آن 50 هــزار میلیارد تومان پــول در اختیار 

دولت قرار خواهد گرفت.
برنامه دولت چیست؟

گفته می شــود یارانه هــای جدید به صورت 
یارانه نقدی نیســت، بلکــه به صورت کارت 
اعتبــاری یارانه کالایــی می دهند که بانک 
مرکزی زیرســاختی را برای فروشگاه هایی 
که کارتخوان مخصوص دارند و با کد بانک 
مرکزی کار می کنند، فراهم خواهد کرد. این 
پول فقط برای خرید کالا اســت. درباره کالا 
هم صحبت این است که فقط کالای اساسی 
یا انتخــاب مردم برای کالاها آزاد باشــد و 
بانــک مرکزی می گوید بــرای همه کالاها 

تنظیم شده و کالای خاصی نیست.
آنچه مســلم اســت اینکه دولــت اصراری 
فراوان برای حــذف ارز ترجیحی دارد و باید 
دید در روزهای آتــی زورآزمایی موافقان و 
 مخالفان در صحن علنی مجلس مشــخص 

خواهد شد.

لوازم خانگی به قیمت های قبلی برگشت
در پــی افزایش قیمت بــدون مجوز لوازم 
بــرای  تعییــن ضرب الاجــل  خانگــی و 
بازگردانــدن قیمت هــا تــا ۲3 بهمن ماه، 
امروز معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت )صمت( اعــام کرده که 
تولیدکننــدگان داوطلبانه قیمت های خود را 

به قیمت های قبل برگرداندند.
اواسط دی ماه دبیرکل انجمن صنایع لوازم 
خانگی ایران از افزایش 3۹ درصدی قیمت 

نهاده های تولید از ابتدای امسال تاکنون خبر داده بود و اواخر دی هم ماه اکبر پازوکی، رئیس 
اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی اعام کرد که برخــی تولید کنندگان لوازم خانگی قیمت 
محصولات خود را 8 تا 1۲ درصد افزایش دادند. بیشــترین افزایش قیمت مربوط به یخچال 

و فریزر و کولر آبی بود و قیمت ماشین لباسشویی و ماشین ظرفشویی تغییری نکرده بود.
اما پازوکی اواخر بهمن از تعیین ضرب الاجل برای بازگشت قیمت ها به قیمت های قبلی خبر 
داد. وزارت صمــت، ۲3 بهمن ماه را آخریــن فرصت کاهش قیمت محصولات لوازم خانگی 
اعام کرده و وعده داده بود که با شرکت های متخلف برخورد خواهد کرد. او همچنین گفته 
بــود که به جز یک برند، ســایر برندهای ایرانی قیمت خود را کاهــش دادند. موضوعی که 

بازاری ها آن را تایید نکردند.
اما مجددا در آستانه آغاز اسفند مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صنعت گفت 
که بعد از افزایش قیمت بدون مجوز لوازم خانگی، پنج برند قیمت محصولات خود را کاهش 

دادند و حالا هم اخبار از بازگشت همه قیمت ها حکایت دارد.
در این رابطه محمد مهدی برادران در یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه برخی تولیدکنندگان 
اخیرا قیمت های خــود را افزایش داده بودند که حداکثر این افزایش 1۲ درصد بود، گفته که 

حالا تولیدکنندگان داوطلبانه قیمت های خود را به قیمت های قبل برگرداندند.

  جزئیات ضرایب سود و هزینه های پخش 
و توزیع کالا

اتاق اصناف ایران اعام کرد که ضرایب سود و هزینه های پخش و توزیع کالا اباغ شد.
اتاق اصناف ایران و بر اســاس اباغیه ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، 
در راستای اصاح ضرایب ســود و هزینه های پخش فروشگاه های زنجیره ای، عمده فروشی 
و خرده فروشــی و جهــت اجرای طرح شــفاف ســازی قیمــت و درج قیمــت تولیدکننده 
و درخواســت های متعدد واصله از ســوی عوامل توزیع، اباغیه مربــوط همراه با جدول و 

توضیحات مرتبط در ادامه می آید:
1 -حداکثر درصد ضرایب ســود و هزینه های شــرکت های پخش با هر نوع گستره فعالیت 
)استانی، منطقه ای و سراسری( به صورت یکسان و در قالب پنج گروه کالایی مطابق جدول 

فوق تعیین شده است.
۲ -حداکثــر درصد ضرائب ســود و هزینه های پخش برای کالاهایی کــه احیانا در جدول 
فوق ذکر نشــده است، معادل سود در نظر گرفته شده برای گروه دوم خواهد بود. در صورت 
وجود هرگونه درخواســتی مبنی بر تغییر گروه اینگونه کالاها موارد باید به صورت مکتوب به 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعام شده تا پس از انجام بررسی، اقدام 

لازم صورت پذیرد.
3 -در صورتیکــه فروشــگاه های زنجیــره ای اقدام بــه تامین کالا به صورت مســتقیم از 
تولیدکنندگان یا واردکنندگان کنند متناســب با کاهش هزینه بواسطه حذف واسطه های غیر 
ضرور، حداقل سه درصد کمتر از مجموع ضرایب توزیع )پخش و خرده فروشی( خواهد بود.

۴ -در مواردی که شــرکت های پخش اقدام به فروش کالا به عمده فروشان یا شرکت های 
پخش اســتانی یا منطقه ای می کنند مجموع ضریــب متعلقه حلقه های توزیع تا مرحله خرده 

فروشی نمی تواند از ضریب پخش )هزینه ها و سود مصوب پخش( بیشتر باشد.
5 -فروشگاه های مجازی در عرضه کالا به صورت خرده فروشی به مصرف کنندگان همانند 

موارد لحاظ شده برای فروشگاه های زنجیره ای هستند.
۶ -انواع سبزی، صیفی و میوه، حبوبات و … غیر بسته بندی و فله و همچنین کالاهایی که 
از طریق شرکت های پخش توزیع نمی شوند، تابع ضرایب مصوب قبلی مرتبط با خود هستند.

لازم به ذکر اســت هر گونه افزایش قیمت کالا به بهانه مصوبه اباغی ممنوع بوده و حسب 
بررسی های صورت گرفته توسط سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و اظهارات 
انجمن ها و تشــکل های صنعت پخش سراســری، منطقه ای و استانی هزینه های مربوط در 

ضرایب اعمالی، قبا در قیمت کالا لحاظ شده است.
همچنین بر اســاس اباغیه اتاق اصناف ایران به اتاق های اصناف سراسر کشور، نظارت بر 
ضرایب کالاهای عرضه شده توسط حلقه های تامین و توزیع در دستور کار واحدهای بازرسی 
و نظارت اتاق های اصناف سراســر کشــور و اتحادیه های صنفی بــا همکاری و هماهنگی 
دســتگاه های مربوط قــرار خواهد گرفت و در صورت هرگونه تخلــف، برخورد قاطع و موثر 

انجام خواهد شد.

باخبر باشید

جزئیات فروش و حفظ سهمیه طرح »بازتوزیع یارانه بنزین«؛

سهمیه لیتری چند؟
مشــمولان طرح »بازتوزیــع یارانه بنزین« 
می توانند تحت شــرایط تعیین شده، سهمیه 
یارانه ای خود را در سامانه بفروش برسانند یا 
آن را تا ســقف ۴00 لیتر حفظ کنند ولی بعد 
از آن ســهمیه به طور خودکار تبدیل به ریال 

و به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.
طرح »بازتوزیع« یارانه بنزین از اول اسفندماه 
و به طور آزمایشی در جزیره کیش به مرحله 
اجرا درآمد و قرار اســت در ادامه در قشم نیز 
اجرایی شــده و بعد از بررسی و نهایی شدن 
آن،  در سطح کشور به مرحله اجرایی برسد.

در ایــن طرح همه شــهروندان دارای کارت 
کیشــوندی اعــم از مالکان خــودرو و افراد 
بدون خودرو، امکان دریافت ســهمیه بنزین 
۲0 لیتــری را دارا خواهند بود. در عین حال 
که در این طرح، قیمت بنزین تغییری نکرده 
و نــرخ بنزین یارانه ای 1500 تومان و قیمت 
بنزیــن آزاد 3000 تومان اســت، اما با توجه 
به اختصاص اعتبار بنزیــن به افراد به جای 
خودروها، هر فرد یــک اعتبار لیتری خواهد 
داشت که می تواند در جایگاه ها از آن استفاده 
کند؛ ولی کســانی که نیاز به استفاده از این 
بنزیــن ندارند می توانند اعتبــار خود را برای 

فروش عرضه کــرده و افرادی که نیاز دارند 
آن را خریداری کنند.

در همیــن رابطــه و اینکه چطــور و تحت 
چه شــرایطی امکان خریــد و فروش بنزین 
یارانــه ای وجــود دارد، پیگیــری ایســنا از 
مســئولان مربوطه در منطقــه آزاد کیش با 

توضیحاتی همراه بوده است.
قیمت خرید و فروش »سهمیه بنزین« 

15۰۰ تومان است 
براین اساس متقاضی خرید یا فروش سهمیه 
بنزین یارانه ای می تواند با مراجعه به آدرس 
اینترنتی www.benzineman.ir بنزین خود 
را عرضه کند؛ به طوری که درخواست فروش 
از سمت فروشنده یا درخواست خرید از سمت 
خریــدار ثبت می شــود که با اعــام میزان 
لیتر  مورد نظر خواهد بود. اگر شــخص قصد 
فروش داشته باشد، با قیمت بنزین سهمیه ای 
یعنی 1500 تومان از او خریداری می شود و 
در صورتی که قصد خرید داشته باشد، اعتبار 
سهمیه در کارت بانکی وی  شارژ خواهد شد.     
باقی مانده سهمیه بنزین به طور خودکار 
در پایان دوره ماهانه به فروش می رود 

اما باید توجه داشــت که سهمیه یارانه ای 

بسته به اقدام صاحب آن قابل حفظ کردن 
در ماه های بعد اســت؛ به گونه ای که در 
ســامانه، گزینه فروش ســهمیه هر دوره 
ماهانه فعال اســت؛ یعنی اگر کســی به 
سامانه هم مراجعه نکند، در پایان دوره هر 
قدر از سهمیه یارانه ای وی که باقی مانده 
بــه طور اتوماتیک فــروش رفته و معادل 
ریالی آن به حساب سرپرست خانوار واریز 

می شود.
تا ۴۰۰ لیتر حفظ می شود و بعد از آن 
سهمیه بنزین به ریال تبدیل خواهد شد

امــا اگر مالک بخواهد می تواند با مراجعه به 
سامانه، گزینه مربوطه را غیرفعال کند که  در 
این حالت ســهمیه وی در پایان دوره، دیگر 
فروش نرفته و اختیار  با صاحب آن اســت.  
البته این موضوع قابل توجه است که سهمیه 
تا ۴00 لیتر در ماه های بعد حفظ می شــود و 
اگر از آن عبور کند و اســتفاده  نشود،  آنگاه 
به طور خودکار معادل ریالی آن به حســاب 
سرپرســت خانوار واریز خواهد شد؛ بنابراین 
مشــمولان، یا بنزین یارانه ای خواهند داشت 
یا بعد از حد تعیین شده، معادل ریالی آن را.  
به عنوان مثال در یک خانواده چهار نفره که 

ســهمیه یارانه ای آنها معادل 80 لیتر است، 
افراد خانواده می توانند به هر میزان از سهمیه 
خود را در سامانه با نرخ 1500 تومان عرضه 
کننــد و باقی مانده آن بنا به دلخواه می تواند 
در ماه های بعد حفظ شــود یا در پایان دوره، 

معادل ریالی آن را دریافت کنند.
منابع فروش یکبار در ماه تسویه می شود

در مورد اینکه منابع ناشــی از فروش سهمیه 
بنزین چــه زمانــی پرداخت می شــود نیز 
این گونــه خواهد بود که فقط یکبار تســویه 
از سوی ســازمان هدفمندی یارانه ها انجام 
می شــود؛ یعنی هر زمانی در ماه که سهمیه 
به فروش برسد، جمع شــده و یکبار تسویه 
خواهد شد که الزاما همزمان با پرداخت یارانه 

نقدی نخواهد بود.   
بنزین یارانه ای ربطی به کارت سوخت و 

یارانه نقدی ندارد
ایسنا نوشت: لازم به یادآوری است که اعتبار 
و ســهمیه بنزین یارانه ای هیــچ ارتباطی به 
تغییر در یارانه های نقدی پرداختی در هر ماه 
یا کارت ســوخت اشــخاص ندارد و در دوره 
آزمایشی طرح، کارت سوخت تمامی  اجرای 

خودروها مانند قبل شارژ خواهد شد.

متقاضی خرید یا 
فروش سهمیه بنزین یارانه ای 
می تواند با مراجعه به آدرس 
 اینترنتی
 www.benzineman.ir 
بنزین خود را عرضه کند؛ به 
طوری که درخواست فروش از 
سمت فروشنده یا درخواست 
خرید از سمت خریدار ثبت 
می شود که با اعلام میزان 
لیتر  مورد نظر خواهد بود. 
اگر شخص قصد فروش 
داشته باشد، با قیمت بنزین 
سهمیه ای یعنی ۱5۰۰ تومان 
از او خریداری می شود و در 
صورتی که قصد خرید داشته 
باشد، اعتبار سهمیه در کارت 
بانکی وی  شارژ خواهد شد
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ممنوعیت تردد وسایل نقلیه کاربراتوری از 
ابتدای سال ۱۴۰۱

بــا مصوبه هیــات وزیــران، تردد تاکســی و 
سال  ابتدای  از  کاربراتوری  موتورســیکلت های 
1۴01 در هشت کانشــهر کشور ممنوع اعام 
شد.به گزارش ایرنا از ســازمان حفاظت محیط 
زیســت، طبق ماده 8 قانون هوای پاک مصوب 
هیات وزیران، از ابتدای سال 1۴01 تردد تاکسی 
و موتورسیکلت های کاربراتوری در کانشهرهای 
تهران، کرج، شیراز، اصفهان، مشهد، اراک، تبریز 

و اهواز ممنوع اســت.  همچنین بر اساس این مصوبه، تردد همه وسایل نقلیه کاربراتوری در 
نواحی کم انتشــار  LEZ )طرح کاهش آلودگی هوا( در کانشــهرهای یادشده ممنوع اعام 
شــده اســت.طبق مطالعه نتایج سیاهه انتشــار آلایندگی شــهر تهران )گزارش سال 1۴00 
ســازمان حفاظت محیط زیست( ۲1 درصد از سهم انتشــار ذرات معلق آلاینده هوا متعلق به 
موتورسیکلت ها و 10 درصد از آلودگی هوای ناشی از آلاینده های اکسیدهای نیتروژن مربوط 
به تردد تاکسی ها است.  اکنون حدود 10 میلیون وسائط نقلیه فرسوده در کشور در حال تردد 
است که سهم قابل توجهی در انتشار آلاینده های هوا دارد و از رده خارج کردن و نوسازی این 

وسائط نقلیه منجر به کاهش انتشار آلاینده ها و بهبود کیفیت هوا می شود.

  جنگل مازندران امسال ۲۵ درصد بیشتر 
از پارسال در آتش سوخت

فرمانــده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری مازندران منطقه ساری از آتش سوزی 
در 15۲ هکتار از عرصه های جنگلی زیر پوشش 
این منطقه در سال جاری خبر داد که این میزان 

حدود ۲5 درصد بیشتر از سال ۹۹ است.
ســرهنگ مجید ذکریایی روز گذشته در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا گفت که از ابتدای سال جاری 
تاکنــون 85 فقره آتش ســوزی در عرصه های 

جنگلی مازندران رخ داد که بیش از ۲0 درصد بیشتر از آتش سوزی های یک ساله کامل ۹۹ 
بوده اســت.طبق گزارش رسمی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران منطقه ساری ، 
ســال ۹۹ در مجموع ۶۹ فقره آتش ســوزی در عرصه های جنگلی مازندران رخ داده بود که 
باعث سوختن 1۲0 هکتار از این عرصه ها شده بود  .سرهنگ ذکریایی عامل انسانی را علت 
اصلی بیشتر آتش سوزی های عرصه های جنگلی مازندران اعام کرد و اظهار داشت : میزان 
سطح آتش سوزی با 5۹ هکتار مربوط به شهرستان ساری بوده است.وی آمار آتش سوزی در 
جنگل های ساری طی سال جاری را 1۶ فقره اعام کرد. فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی 
منطقه ســاری در عین حال بیشترین  آمار آتش ســوزی را با ۲1  فقره مربوط به شهرستان 
بهشــهر در شرق مازندران معرفی کرد و گفت که در این آتش سوزی ها ۴۶ هکتار از عرصه 

های جنگلی در آتش سوخت.
پاییز آتشین جنگل های مازندران 

سرهنگ ذکریایی فصل پاییز را خسارت بارترین ایام برای جنگل های مازندران به خاطر آتش 
سوزی دانست و توضیح داد : در مجموع در فصل پاییز امسال بیش از ۴0 فقره آتش سوزی در 
عرصه های جنگلی مازندران رخ داد که ســبب سوخته شدن بیش از ۹0 هکتار از عرصه های 
جنگلی مرکز و شــرق استان شد.وی از ماه آذر به عنوان بدترین ماه جنگل های مازندران یاد 
کرد و افزود : بیشترین تعداد آتش سوزی در عرصه های جنگلی مازندران نیز با ۲۲ فقره مربوط 
به آذر ماه اســت که نابودی ۲5 هکتار از عرصه های جنگلی را به همراه داشت. فرمانده یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران منطقه ســاری، بارش کم باران، سخت 
گذر بودن مناطق، ریزش برگ های خشــک در کنار بی توجهی مســافران و گردشگران را از 

دلایل اصلی آتش سوزی در عرصه های جنگلی مازندران عنوان کرد.

  مدارس خیرساز از پرداخت حق انشعاب 
معاف شدند

نمایندگان مجلس شــورای اسامی در مصوبه 
ای تمامی مدارســی را که توسط خیرین ساخته 
می شــوند از پرداخت حق انشعاب معاف کردند.
به گزارش ایســنا، در جلســه علنی نوبت عصر 
شنبه)روز گذشــته( و در جریان بررسی جزییات 
بودجــه 1۴01 با پیشــنهاد عبدالعلــی رحیمی 
مظفری نماینده برای الحاق یک بند به تبصره ۶ 
موافقت کردند.طبق این مصوبه، تمامی مدارسی 

که توسط خیرین یا با مشارکت ایشان ساخته می شوند از پرداخت حق انشعاب، توسعه شبکه، 
حــق وصل کنتور آب، گاز و فاضاب و حق انشــعاب، افزایش آمپراژ و حق وصل کنتور برق 

معاف هستند.

  اجرای بیمه زوجین نابارور
وزیر رفــاه گفت: از زمان اجــرای بیمه زوجین 
ناباور تاکنون بیــش از ۴000 نفر ثبت نام کرده 
و از مزایــای بیمه ناباوری اســتفاده می کنند.به 
گزارش خبرگزاری مهــر، حجت عبدالملکی در 
مراســم افتتاحیه نمایشــگاه دستاوردهای شش 
ماهه وزارت مردم با بیــان اینکه دولت مردمی 
اولین دولت گام دوم انقاب است و مولفه هایی 
دارد که بخشی متناسب با گام اول و بخشی هم 

موارد جدید هســتند گفت: از جمله مؤلفه های مؤکد در گام اول و دوم انقاب، مردمی بودن 
بوده و لذا تاش برای خدمت به مردم در دوره جدید از محورهای اصلی فعالیت ماست.

وی افزود: بیش از ۶0 میلیون از مردم به صورت مستقیم با این وزارتخانه در ارتباط هستند و 
انتخاب عنوان »وزارت مردم« عنوان با مسمایی بود که برای این وزارتخانه انتخاب کردیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه ســوم شــهریور ماه و بعد از اعام رأی اعتماد 
نمایندگان، به ســمت وزارتخانه حرکت کردم و کارم را از 5/8 شب شروع کردم و امروز 185 
امین روز خدمتم است گفت: ما روزشمار خدمت داریم. سه شنبه گذشته، پایان شش ماهه اول 
خدمــت ما بود و جمع بندی کردیم و دریافتیم همــه مجموعه ها اقدامات خوبی انجام داده اند، 
۲00 اقدام جدی که برگزاری این نمایشــگاه فرصتی بود تا آن ها را معرفی کنیم. این اقدامات 
امیدآفرین هســتند.ملکی ادامه داد: از جمله این اقدامات می توان به چند طرح اشــاره کرد که 
زیســت بوم ملی اشتغال کشــور یکی از آنهاست و مبتنی بر آن با همکاری ٧0 دستگاه ، 1۹5 
الگو طراحی و برنامه اشــتغال روی این ریل حرکت می کند و قرار اســت یک میلیون و 800 
هزار اشتغال از این طریق ایجاد شود. ۴00 هزار کارآفرین برتر کشور شناسایی شدند که فرایند 
شناسنامه دار شدن آنها در حال انجام است.وی افزود: در زمینه بهبود فضای کسب و کار چند 

اتفاق مهم افتاد و میانگین زمانی صدور مجوز از شش ماه به کمتر از سه روز کاهش یافت.
وزیر کار و رفاه با بیان اینکه 500 شغل کم سرمایه بر شناسایی شدند که نقطه عطفی در اشتغالزایی 
کشــور است گفت: میانگین صدور مجوز اشتغال خانگی نیز به سه روز کاهش یافته و در طول یک 
هفته بیش از 3000 مجوز صادر شده است.وی به اقدام برای شناسنامه دار کردن مشاغل سیار اشاره 
کرد و گفت: بازرسی ویژه از کارخانجات ذیل وزارتخانه و دیگر دستگاه های دولتی را آغاز کردیم و 
دریافتیم که این شــرکت ها قوانین کار را به صورت کامل رعایت نمی کردند که به آنها مهلتی برای 
رفع اشــکالات دادیم.ملکی افزود: در این مدت اجرای بیمه برای زوجین ناباور اجرایی شــد و بیش 
از ۴000 نفــر تا کنون ثبت نام کرده و از مزایای بیمه ناباوری اســتفاده می کنند. بیمه زنان خانوار 

و دانشجویی توسعه یافت و پرداخت ماهانه غرامت ایام بارداری نیز در سال جاری عملیاتی شد.

خبر

لاغری به قیمت جان
افروز عروجی

جــان باختن یک تبعه یک کشــور عربی در 
مشــهد حین عمل جراحی »لیپوساکشــن« 
چندی پیش به یکی از اخبار مهم اســتان و 
کشور تبدیل شــد، اکنون این سوال مطرح 
می شــود که آیا جراحی زیبایــی آن هم به 
قیمت جان ایــن ارزش را دارد که خود را به 

تیغ جراحی بسپارند.
این عمل جراحی و عوارض آن چیست؟

لیپوساکشــن یک عمل جراحی پاســتیک 
اســت که برای خارج ســاختن چربی های 
اضافه از بدن انجام می شود. این روش با نام 
هایی همچون لیپو، لیپوپاســتی یا فرم دهی 
اندام نیز شهرت دارد و با لیپوساکشن می توان 
چربی های زائــد نواحی مختلــف از جمله 
شکم، پهلو، ران، باســن، بازو، گردن و کمر 

را برداشت.
یکی از عــوارض انجام عمل لیپوساکشــن 
و بــادی کانتورینــگ این اســت که گاهی 
نامنظمی ها و عدم قرینه هــا در بدن ایجاد 
شــده و برخی عوارض نامطلــوب که  این 
مســائل قابل پیشگیری نیســت و  قبل از 
عمل بیماران در جریان چنین احتمالاتی قرار 

خواهند گرفت .
پیکر تراشی چیست؟

پیکر تراشی یک روش تهاجمی زیبایی است 
و با وجود این که منســوخ شده و عوارضی 
نیز داشــته همچنان طرفداران فراوانی دارد 
تاجایی که برخی افراد نا آگاهانه در مســیری 
قرار می گیرند که حیات شان به خطرمی افتد، 
در همین راســتا برای واکاوی ابعاد مختلف 
این نوع از عمل های جراحی با »علی رهنما« 
فــوق تخصص جراحی پاســتیک زیبایی ، 

ترمیمی گفتگویی کردیم.
ایــن فوق تخصــص جراحی پاســتیک ، 
زیبایی ترمیمی در زمینه کاندیدای مناســب 
پیکرتراشــی می گوید: هر فردی یک چربی 
موضعی در قســمتهای مختلف بدن داشته 
ودارای ســامت عمومی و بــدون بیماری 
خاص می تواند کاندیدای پیکرتراشــی باشد 
که معمولا همکاران بیهوشــی قبل از عمل 
جراحــی بیمار را ویزیت کرده بعد یکســری 

معیار که فرد را کاندید پیکر تراشــی می کند 
که باید شاخص توده بدنی یاBmi زیر 30 یا 
نهایتاً 35 داشته باشند متاسفانه آن چیزی که 
بین مردم شایع شده این است که روش های 
بادی کانتورینگ یا پیکرتراشــی را به عنوان 
یک روش بــرای کاهش وزن و لاغری می 
بینند ولی به هیچ وجه روش مناسبی نیست 
در بیمارانی که شاخص توده بدنی آنها پائین 
است توصیه می کنیم در درجه اول به ورزش 

و فعالیت های بدنی بپردازند.
رهنما ادامــه می دهد: با توجــه به تقاضای 
زیــاد همــکاران در قســمت های مختلف 
دیگــر نیز که بــه این کار مشــغول بوده و 
انجام می دهند غیر  عمل های پیکرتراشی را 
از روش هــای غیر تهاجمی کــه به صورت 
موضعی انجام می شــود و آن نیز یکســری 
عوارض موضعی است مثل کبودی، بی حسی، 
نامنظمی معمولًا عوارض وسیع در روش های 
غیر تهاجمی وجــود ندارد ولی در روش های 
تهاجمــی جراحی کــه برای اکثــر بیماران 
نیازبه این روش هاســت، عــوارض مختلفی 
مثل یک بی حســی، کبودی،نامنظمی از آن 
منطقه شــروع می شــود تا ایجاد و تشکیل 
سروما )تشــکیل مایع ســرمی زیر پوست(، 
هماتوم )لخته شــدن خون( ولی عارضه بدتر 
عوارض سیســتمیک آن است اینها عوارض 
لوکالیزه )موضعی( است، عوارض سیستمیک 
اگر توســط فردی صاحیت دار و با تکنیک 
صحیح انجام شود و بیمار خوبی کاندید این 
روش نباشد شــیوع عوارض سیستمیک بالا 

می رود.
علت های مرگ در این عمل جراحی

او تصریــح می کنــد: اینکه لختــه در اندام 
تحتانی ایجاد شــده وارد قلب سپس ریه فرد 
شــده که اصطاحاً آمبولی گفته می شــود 
کــه مرگ و میر بالایــی دارد عوارض دیگر 
سیســتمیک مثل زمانی که حجم ساکشــن 
بســیار بالا بوده و اصول علمی رعایت نشده 
یکســری اختالات الکترونیکی در بدن فرد 
ایجاد شــده یا در حین ساکشن بیمار میزان 
زیادی خون از دســت بدهــد  بر روی قلب 
فشار آورده چنانچه قلب بیمار دارای بیماری 

زمینــه ای که حتی امــکان دارد تا آن زمان 
ناشــناخته بوده باعث ایجــاد مرگ و میر در 

فردخواهد شد.
این فوق تخصص جراحی پاستیک ، زیبایی 
ترمیمی در خصوص برگشــت پذیری چاقی 
بعد از پیکر تراشــی می افزاید: در این عمل 
در واقع حجم عمــده ای از چربی ها ی لایه 
زیر جلدی فرد تخلیه و ساکشن و لیز شده و 
مقداری از چربی ها باقی می ماند چربی های 
ساکشــن شــده از بین رفته توانایی این که 
سلول بزرگ شده، قابلیت برگشت پذیری به 
حجم ســابق را ندارد یعنی منطقه ای که فرد 
ساکشن می شود اگر رژیم غذایی رعایت شده 
فعالیت بدنی نیز رعایت گردد معمولًا برگشت 
پذیر نیســت ولی به این معنا نیست که فرد 
رژیم غذایی و فعالیــت بدنی را رعایت نکند 

چربی های نقاط دیگر بدن افزایش نیابد.
رهنما در ارتباط با نارضایتی برخی بیماران از 
فــرم بدن پس از عمل زیبایی اظهار می کند: 
یکی از عــوارض انجام عمل لیپوساکشــن 
و بــادی کانتورینــگ این اســت که گاهی 
نامنظمی ها و عــدم قرینه ها در بدن ایجاد 
شــده و برخی عوارض نامطلــوب که  این 
مســائل قابل پیشگیری نیســت و  قبل از 
عمل بیماران در جریان چنین احتمالاتی قرار 

خواهند گرفت .
فوق تخصص جراحی زیبایی و پاســتیک 
پیرامــون تفــاوت آماری عوارض ناشــی از 
آمار دقیقی  متاســفانه  پیکرتراشی می گوید: 
توســط نهادهــای ذیربط در ایــن زمینه به 
صورت مدون در دســت نیست ولی به طور 
تجربی آمار آن کم نیســت و احســاس می 
شــود مقداری از میانگین علمی بالاتر است 
علت آن نیز ســردرگمی و عــدم نظارت بر 
فعالیت هــای غیرقانونی توســط افرادی که 
صاحیت نداشته منجر به بالا رفتن عوارض 

در کشور شده است.
چرایی انجام این عمل جراحی

هم چنین عبدالله قویدل روانشناس بیمارستان 
امــام رضا )ع( در ارتباط بــا اهمیت جراحی 
زیبایــی و پیکر تراشــی می گویــد: چنانچه 
جراحی زیبایی یا پیکر تراشی به جا و درست 

انجام شــود نه تنها اشــکالی ندارد بســیار 
ســودمند نیز خواهد بود  در بخش سوختگی 
عمل های زیبایی حیاتی محســوب می شود 
البته برخی افراد جراحی هایی انجام می دهند 

که افراطی است.
وی در ادامــه در رابطه با میزان رضایتمندی 
متقاضیــان پیکرتراشــی از وضعیت موجود 
به وضعیــت مطلوب اظهــار می کند: برخی 
متقاضیان شــاید عمل های زیبایی که روی 
آنها صورت می گیرد عمل موفقی باشد ولی از 
نظر روانی بیمار رضایت نداشته باشد و تصور 
کند به آن نقطه مطلوب نرســیده اســت که 
اختال »بادی دیسمورفی« یا زشت انگاری 
بدن یا وســواس فکری نسبت به ظاهرشان 
نشان دهند اگر ابتدا این اختال درمان نشود 
ممکن اســت بعد از جراحی رضایت نســبی 
داشــته باشــند ولی بافاصله یک اختال 
دیگرکاندیــدای جراحی های  مورد  یا  ذهنی 
متعدد می شــوند واین چرخه ادامه می یابد تا 

این مسئله روانشناسی درمان شود.
قویدل در مورد تداوم تاثیر روانی پیکرتراشی 
یــا جراحی زیبایی تصریح می کند: همه اینها 
نسبی بوده و نمی توان به طور مطلق در این 
زمینه اظهار نظر کرد ولی مواردی وجود داشته 
که با یک مشکل مراجعه کرده و مشکل رفع 
شــده و آن خود پنداره اش یا همان تصویری 
که از خود داشته یک تصویر خوشایند شده و 
راضی می شــود حتی عزت نفس می یابد اگر 
برای فردی این شرایط پیش بیاید آخرعمر از 
جراحی انجام شده رضایت خواهد داشت ولی 
یک جنبه ذهنی ویک جنبه جسمی نیز دارد 
اگر این  رضایتمندی در ذهن شــکل نگیرد 
حتی اگر بهترین جراحی نیز روی آنها انجام 

گیرد این افراد مشکل خواهند داشت.
امام رضا )ع( یادآور  روانشناس بیمارســتان 
می شــود: برخی به خاطر مدل شــدن دنبال 
پیکرتراشی و چنین مواردی می روند مسئله 
ظاهر حتی برای پزشــکان می تواند درآمد زا 
باشد، متاسفانه برخی پزشکان تبلیغات خارج 
از عرفــی انجام داده و همیــن امر منجر به 
مراجعه افراد نا آگاه برای پیکرتراشی خواهد 

شد.

قویدل در رابطه با عوامل تاثیرگذار بر گرایش 
افراد به ســمت پیکر تراشی عنوان  می کند:  
بخشی مربوط به نقش جامعه و برخوردهایی 
که افــراد از محیط جذب کــرده و از آن در 
ذهن خود تصویر ســازی کرده است، بخش 
دیگر خود فرد است، فرد تصویر ذهنی از خود 
داشته و یا ســمت اختالات شخصیتی مثل 
خود شــیفتگی می رود، بخش ســوم، عامل 
خانواده زناشویی بوده که برخی انگیزه ها در 
محیط خانوادگی شکل می گیرد یعنی گاهی 
پس از سپری شدن مدتی از زندگی زناشویی 
این تصویردر ذهنشــان  شکل خواهد گرفت 
که شاید برای همسرشان تکراری شده اند و 
یا همسرشان با هدف افزایش رضایت جنسی 
آنها را ترغیب به انجام عمل جراحی زیبایی 
کرده و به منظور دســتیابی به جذابیت بیشتر 

اقدام به پیکر تراشی می کنند.
بخش زیادی از خدمات زیبایی از جمله پیکر 
تراشی و لیپوساکشن به گردشگران سامت 
ارائه می شود، به ســراغ نایب رئیس انجمن 
گردشگری ســامت خراسان می رویم. دکتر 
امیرحســین طلوع  در ارتباط با الگوی پیکر 
تراشی می گوید: در بسیاری از کشورهاعمل 
های جراحــی زیبایــی را بیمه پشــتیبانی 
نمی کنــد و این دلیل مهمی برای مراجعه به 
کشورهای دیگر است ما بیشترین مراجعه را 

از کشورهای نزدیک داریم.
او درباره مراکز درمانی دارای مجوز پذیرش 
بیماران گردشــگر سامت در مشهد تصریح 
می کنــد: حداقل 1۶ بیمارســتان دارای این 
مجوز هســتند که توانایی  جــذب بیماران 
گردشــگری ســامت کــه از امکانــات و 
تجهیــزات لازم برخوردارند که این شــامل 
خدمات پذیرش واحد زبان عربی، انگلیســی 

و غیره است.
بــا وجــود این کــه عمــل هــای زیبایی 
غیراورژانســی، می تواند به مرگ افراد منجر 
شود یا حداقل در خوشــبینانه ترین حالت با 
وجود مشــهودبودن نتیجه پیکرتراشــی که 
بافاصله بعد از عمل ظاهرشده و تا شش ماه 
ادامه دارد هنوز هم برخی افراد در جستجوی 

زیبایی به قیمت جان هستند.

دارو، »زباله« نیست، داروهای اضافه را به داروخانه ها تحویل دهید چهارمین دُز واکسن کووید احتمالا برای بیشتر افراد ضروری نباشد
مدیــرکل دفتر نظــارت و پایش مصرف فراورده های ســامت 
محورســازمان غذا و دارو ضمن اشــاره به نحوه امحاء درســت 
داروهای اضافه در منازل و خطرات رها شدن پسماندهای دارویی 
در طبیعت، گفت: امسال امیدواریم بتوانیم با کمک همکارانمان در 
قسمت های مختلف وزارت بهداشت و دوستداران سامت مردم، 
باکس هایی را تهیه کرده و در داروخانه ها قرار دهیم تا این داروها و 
مواد جانبی داروها که قابل مصرف نیستند، در آن ها ریخته شوند؛ 
بهترین روش آن اســت که این داروها به داروخانه ها تحویل شود 
و ما آن ها را از داروخانه ها جمع آوری کنیم.به گزارش ایسنا، دکتر  
نوشین محمد حسینی در نشست خبری که با موضوع »پویش ملی 
دارو زباله نیست«، برگزار شد، گفت: در این پویش تاشمان برای 
این خواهد بود که ضمن آگاهی رســانی درباره نحوه امحاء درست 
داروها و تاش در جمع آوری آنچه که امکان امحاء آن در منازل 
وجود نــدارد، توضیح دهیم و از ورود این داروها به چرخه طبیعت 
جلوگیری کنیم.وی افزود: در سال های گذشته سازمان غذا و دارو با 
پویش های مختلفی که برگزار کرده، سعی در اطاع رسانی مناسب 
در این زمینه داشته است و در زمینه پسماندهای دارویی صنایع و 
داروخانه ها با توجه به حضور مسئولین فنی داروساز، تقریبا خیالمان 
راحت اســت که پســماندهای دارویی خطرناک از این دو طریق 
وارد سیســتم طبیعت نمی شود و داروخانه ها و همچنین پخش ها 
و صنایع دارویی، داروهایی را که به هر شــکلی ناخواسته شده یا 
تاریخ شان گذشــته و ... از سوی شرکت های امحاگر بزرگ جمع 
آوری و بی خطر می شوند تا کمترین آسیب را برای سامت مردم 
داشته باشند.محمد حسینی با بیان اینکه باتوجه به اینکه اکنون ۲5 
میلیون خانواده ایرانی داریم، گفت: اگر هر خانواده فقط 100 گرم 
دارو که برای طبیعت ممکن اســت ضرر داشته باشد، وارد طبیعت 
کند، چه عدد عظیمی می شــود. این عدد را بالای ۲5 هزار تن در 
نظر بگیرید. باید توجه کرد که نحوه برخورد با داروها بسیار بسیار 
مهم اســت و امیدواریم در طول این پویــش بتوانیم این موارد را 

آموزش داده و پیش بریم.
وی گفت: در پویش های قبلی سعی کردیم که آموزش های کامل 
را به مردم ارائه کنیم که بدانند کدام یک از داروها را افراد می توانند 
در خانه بی خطر کنند و کدام یک از داروها خطرناک هســتند. از 
جمله داروهایی که بسیار می توانند برای سامت همه ما خطرناک 

باشند، آنتی بیوتیک ها هستند. اگر آنتی بیوتیک به صورت منطقی 
تجویز و مصرف شود، عما نباید دور ریز آنتی بیوتیک داشته باشیم. 
زیرا در این صورت آنتی بیوتیک تجویزی به اندازه نیاز بیمار است 
و اگر بیمار دوره درمانش را کامل کند، نباید آنتی بیوتیک اضافه در 
منزل داشته باشــیم. اما گاهی پیش می آید که آنتی بیوتیک ها به 
دلایل مختلف اعم از حساسیت دارویی، ناقص گذاشتن درمان و... 
در خانه اضافه می مانند. باید توجه کرد که اگر دفع آنتی بیوتیک ها 
نادرست انجام شــود و در زباله معمولی ریخته شوند، می توانند از 
طریــق آب های زیر زمینی دوباره بــه چرخه زندگی ما برگردند و 
مقاومت میکروبی ایجاد کنند.محمد حســینی ادامه داد: مقاومت 
میکروبی به این معناســت که دوران درمان بیماری های عفونی 
بیشتر شــود و امکان درمان هایی مانند پیوند و شیمی درمانی کم 
شــود و هر یک از این موارد به تنهایی یک خطر بزرگ اســت. 
در عین حال در زمینه داروهایی که برای شــیمی درمانی استفاده 
می شود هم همینطور اســت و اگر در این موارد هم دارویی باقی 
بماند، این داروها به هیچ عنــوان نباید در زباله های معمولی دفع 
شــوند. این داروها سرطانزا هستند، معمولا از طبیعت حذف نمی 
شــوند و اگر دقت کافی در امحاء آن ها انجام نشود، می توانند به 
شدت برای سامت جامعه پرخطر باشند. در عین حال هورمون ها 
هم از جمله داروهایی هستند که نباید به صورت بی رویه مصرف 
شده یا دور ریخته شوند. هورمون ها هم می توانند از طریق طبیعت 

به ما برگشته و مشکات جدی ایجاد کنند.

نشــریه تخصصی »مدیــکال اکســپرس« در مطلبی تازه 
گــزارش کرد: ممکن اســت تزریــق دُز چهارم واکســن 

کووید-1۹ برای اکثر افراد ضروری نباشد.
به گزارش ایسنا، بر اســاس نتایج مطالعه ای که در سایت 
این مجله تخصصی منتشــر شــده گروهی از متخصصان 
دریافتند: تزریق چهارمین دُز واکســن کووید-1۹ یا همان 
»دُز یادآور دوم« ممکن اســت برای بیشــتر افراد ضروری 

نباشد زیرا مصونیت قابل توجهی اضافه نمی کند.
در این بررســی متخصصان، افرادی را کــه دُز یادآور دوم 
تزریق کرده بودند بــا افرادی که به تزریق آن اقدام نکرده 

بودند، مورد مقایسه قرار دادند.
با تداوم همه گیری کووید-1۹، متخصصان علوم پزشــکی 
در دنیا تاش کرده اند تا به واکسن هایی برای جلوگیری از 
بیمار شدن افراد و روشهای درمانی برای کمک به مبتایان 
دست پیدا کنند. در نتیجه، واکسن هایی در چندین شرکت 
دارویی ساخته شد که ثابت کرد از بروز عفونت های شدید 
جلوگیری می کند. سپس مشخص شد تزریق دُزهای یادآور 
واکسن از همان واکسن اولیه پس از کاهش واکنش ایمنی 

بدن به واکسن، دوباره می تواند مصونیت ایجاد کند.
از آن زمان، بســیاری از مردم به ایــن موضوع فکر کردند 
کــه آیا به تزریــق دُز چهارم یا یادآور دوم نیاز اســت زیرا 

مصونیت ناشــی ازتزریق اولین دُز یادآور با گذشت زمان از 
بین می رود. به همین دلیل متخصصان بررسیهایی را برای 
پاسخ به این پرســش آغاز کردند.متخصصان برای تعیین 
اثربخشــی دُز یادآور دوم، از 1000 نفر که به طور کامل در 
برابر کروناویروس واکســینه شده بودند و دُز یادآور واکسن 
دریافت کرده بودند، درخواســت کردند در مطالعه شــرکت 
کننــد. ۲٧۴ نفر از آنان دُز یــادآور دوم را دریافت کردند و 
مابقی بــه عنوان گروه کنترل تحت بررســی قرار گرفتند. 
سپس سطح آنتی بادی همه افراد مورد سنجش قرار گرفت.
به گزارش مدیکال اکســپرس، آنها دریافتنــد: در حالیکه 
دومین دُز یادآور سطح مصونیت را به میزان اندکی افزایش 
می دهد اما حداقل در حال حاضر به اندازه ای نیســت که 
توجیه کننده لزوم تزریق دُز چهارم باشــد. همچنین دومین 
دُز یادآور سلول های T )گروهی از سلولهای سیستم ایمنی 

برای مقابله با عوامل بیماری زا( را فعال نمی کند.
با این حال این متخصصان تاکید دارند که افراد ســالخورده 
یا گروه های حســاس که به دلایل مختلف، ضعف سیستم 
ایمنی دارند در صورتی که برایشان مقدور هست بهتر است 
کــه دومین دز یادآور را نیز تزریق کنند چراکه همان اندک 
افزایش سطح ایمنی ناشــی از واکسیناسیون دز چهارم نیز 

برای این افراد سودمند است.
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»عنکبوت«؛ دون کیشوت زمانه
ذبیح الله رحمانی/ منتقد سینما

فیلم »عنکبوت« خیلی دیر ســاخته شــد و گذراندن مراحل ممیزیِ پخش باعث خســران 
مضاعفی شد. 

دومین ســاخته ابراهیم ایرج زاد درباره مردی اســت که باورهای دینی سطحی دارد و برای 
پاک ســازی زمین دست به کشتار می زند. نکته مهم فیلم، رفتار، کردار و گفتار مادر عقده ای 
و با انجماد فکری اســت که بچه و نوه پسری اش را طوری تربیت می کند که انگاری یگانه 
منجی عالم بشــریت را یدک می کشــد. نیش و کنایه پیرزن که نماد گذشته گان، باورهای 
ســخیف و خاله زنکی وار است، منجر به کشتن انسان هایی می شود که معلول جامعه هستند، 
نــه علت اصلــی بدبختی جامعه غرق در فســاد و بدرفتاری ها، ظلم و جــور و بی کفایتی ها 

می باشند.
علم گمشــده تربیت فرزند در این چندین دهه، نیاز اساســی دارد و بنیان تربیتی غلط و کم 
کاربرد را بازنگری کرد. قوانین جاری را یکدســت کرده و هر کَسی با سواد اندک ش به خود 
اجازه ندهد یک تنه به جنگ با فساد برخیزد. فسادی که ریشه در فقر مالی و فرهنگی شدید 
در جامعه دارد. فیلم در پرداخت و روند داســتان، بــا توجه به هیجان پنهان، به کندی پیش 

می رود.
موسیقی هم گاه به گاه، ریتم پان های ساده را سرعت می بخشد اما با نگاه مستندوار باعث 
می شــود هیجان فیلم برای مخاطب کاسته شــود. این کاستی در عوض به مخاطب فرصت 

می دهد کمی تعمق در پیرامون حادثه داشته باشد.
نمادهایی همچون باران، ماهِ پشــت ابر و نور آینه شکســته در تلطیف فضای تلخ و دردناک 
موثر است. اما جای تأسف فراوان دارد، فیلم های دچار کج فهمی و برداشت های ناصواب این 

چنینی در محاق می مانند. 
فیلم ســینمایی فیلم عنکبوت که این روزها در حال نمایش اســت در آن هنرمندانی چون 
محسن تنابنده، ساره بیات، شــیرین یزدان بخش، فرید سجادی حسینیف ماهور الوند، علی 
باقری، حمیدرضا هدایتــی، گلنوش قهرمانی، آتیه جاوید، مهدخت مولایی، نیوشــا علیپور، 

یوسف خسروی و افسانه تهرانچی ایفای نقثش کرده اند.
عنکبوت روایت زندگی مردی اســت که قصد دارد ریشه فســاد را خشک کند و در حقیقت 
آسیب  شناسی و نقد نگاه تند است. این فیلم درباره یکی از قاتان زنجیره ای دهه هفتاد است 

که در شهر مشهد چندین زن خیابانی را به قتل رساند.

 واکنش آنجلینا جولی به حمله 
روسیه به اوکراین 

آنجلینا جولی به جمع هنرمندانی پیوست که به ماجرای حمله روسیه به اوکراین واکنش نشان داده اند. 
خبرآناین نوشــت: آنجلینا جولی بازیگر و کارگردان سرشناس آمریکایی در اینستاگرام نوشت: »چون 
بســیاری از شــما، برای مردم اوکراین دست به دعا برداشــته ام. من و همکارانم در کمیساریای عالی 
ســازمان ملل در امور پناهندگان تمام تاش خــود را بر این امر متمرکز کرده ایم که تمام آوارگان این 
رویداد از حفاظت و حقوق اساسی انسانی برخوردار شوند. از تلفات انسانی و مردمی برای حفظ جانشان 
و یافتن امنیت خانه هایشــان را ترک کرده اند، گزارش هایی به ما رسیده است. هنوز خیلی زود است تا 
بفهمیم چــه روی خواهد داد، اما بدون مبالغه این لحظه ای مهم برای مردم اوکراین و حاکمیت قانون 

در سطح بین الملل است«.

  پیکر رعفت هاشم پور در بهشت سکینه کرج 
آرام گرفت

پیکر مرحوم رعفت هاشــم پور، پیشکسوت دوبله و همسر جال مقامی عصر شنبه، هفتم اسفند ماه در 
بهشت سکینه کرج به خاک سپرده شد. 

ایسنا نوشت: محمدعلی جان پناه، از گویندگان واحد دوباژ اعام کرد: امروز بعدازظهر، هفتم اسفند ماه 
پیکر زنده یاد رعفت هاشم پور در بهشت سکینه کرج آرام گرفت و دقایقی قبل مراسم به پایان رسید.

به گفته وی این مراسم با حضور جمعی از اهالی دوبله از جمله جال مقامی، همسر رعفت هاشم پور، 
جواد پزشکیان، ژرژ پطرسی، شراره حضرتی، شوکت حجت، امیرمحمد صمصامی، علی همت مومیوند 

و مجتبی نقیبی مدیر واحد دوباژ سیما برگزار شد.

  قصه های نظامی ظرفیت بالای سینمایی 
دارند

مدیرعامل خانه ســینما، گفت: قصه های حکیم نظامی قابلیت تبدیل شدن به فیلم و بیان سینمایی را 
دارد و باید در این راه قدم برداریم.  

ایرنا نوشــت: منوچهر شاهسواری درباره حکیم نظامی گفت: آنچه از حکیم ابوالقاسم فردوسی یا حکیم 
نظامی باقی مانده، متکی به داستان ســرایی و قصه گویی اســت. این داستان سرایی ها و قصه ها قابلیت 
تبدیل به تصویر دارند و می توانند در قالب های مختلف اعم از ســریال، فیلم، فیلم کوتاه، تئاتر، نمایش 
های اپرا  و... به تولید برســند.این تهیه کننده ســینما با تاکید بر اینکه برای نگهداری از آثار، مفاخر و 
بزرگان تاریخ و فرهنگ این باید در این راه قدم بگذاریم، افزود: اساســا در طول تاریخ و نیازهای بشر، 
هویت یک عنصر همیشــگی بوده اســت. هویت در واقع به ما می گوید تو کیستی، از کجایی و این تو 
کیســتی و از کجایی برای همه آحاد بشــر یک نیاز فطری اســت. مجموعه اعتقادات مردمان، بخش 
عمده ای از این هویت است. یک پدیده غریبی که از ابتدا بشر با آن همراه بوده است. زبان، جغرافیای 

زیستی و تاریخ و حافظه تاریخی، این ها در واقع مولفه های اصلی هویت اند. 
وی ادامــه داد: جغرافیای فرهنگی ایران و تمــدن ایرانی، یا به عبارت جذاب تر جهان ایرانی، فرصت و 
موقعیتی را ایجاد کرده که در درون خودش متکی به یک مجموعه از اعتقادات بر بستر زبان و ادبیات 
فارسی است. ما یک هویت وسیعی در این جهان ایرانی سراغ داریم. یعنی نشانه های جدی  این هویت 

را از هند و چین گرفته تا کشورهای ماورای قفقاز تا حاشیه های مدیترانه می بینید. 
مدیرعامل خانه ســینما تاکید کرد: از نظر من حکیم نظامی متعلق است به زبان فارسی و زبان فارسی 
شــیوه ای برای اندیشیدن و بیان است. این شیوه اندیشیدن و بیان متکی بر مقیاس  زبان فارسی است. 
واقعیتش این اســت که از نظر من هیچ اهمیتی ندارد که یک ایرانی در کجای این جهان به دنیا آمده 
و در کجــای این جهان دفن شــده و معتقدم تغییر و تحولات جغرافیایی ســال های بعد، هیچ تأثیری 
در بنیان های هویتی این آدم ها نمی گذارد.شاهســواری یادآور شــد:  وقتی می گوییم حکیم نظامی چه 
می گوییــم؟ داریم از فرزانگی حرف می زنیم. وقتی از حکیم حرف می زنیم در برابری نظر و عمل حرف 
می زنیم. یعنی کســانی که حکیم اند به آنچه که می گویند عمل می کنند. ســوال بعدی یا موضوع بعد 
این اســت که چرا بر ســر این نیروها، دعواهای فرهنگی صورت می گیرد که این از آن ماست و او از 
آن شماســت و همه تاش می کنند این جمله »از آن ماســت« را وسیع تر به کار ببرند.وی در این باره 
توضیح داد: به نکته اولی که اشاره کردم برمی گردم؛ دلیل این اتفاقات نیاز فطری به هویت است و چون 
هویت ها متاســفانه در دوران جدید در جغرافیای سیاســی معنا و محدود می شود، تاش برای به دست 
آوردن این بزرگان به مثابه این اســت که انگار می خواهیم ســرزمین هایی را فتح کنیم. این تهیه کننده 
سینما با بیان اینکه هیچ سرزمینی این طور فتح و متعلق به هویتی نمی شود، گفت: اینجا دلم می خواهد 
بخش دوم این گفت وگو را بنا به حرفه خودم از زاویه صنعت فیلم، ســینما و تصویر بگویم و بگویم که 
رفتاری که ما با خودمان، فرهنگ و هویت مان می کنیم این فرصت را به دیگران می دهد که به راحتی 
مدعی دارایی های ما شــوند. شاهسواری تصریح کرد: وقتی ما نسبت به دارایی هایمان آگاهی و اشراف 
نداریم و این دارایی ها را حذف می کنیم، حوزه تمدنی مان را وارد شــرایط انقطاع و بخشــی از تاریخ و 
جغرافیای فرهنگی کشــور را حذف می کنیم. در این شرایط طبیعی است که دیگران به داشته های ما 
میل پیدا و فکر می کنند که فرصت مناســبی اســت که آنرا بدست بیاورند.وی یادآور شد: تمدن جدید 
جهان، بنیان-تصویر اســت و هر تمدن یا فرهنگی که در درون این تمدن بنیان-تصویر وجود دارد اگر 
از طریق آداب و ادبیات و دانش سینمایی، به دیگران منتقل نشود حفظ نشده و دیگرانی برای تصاحب 
آن اقدام می کنند. برای اینکه در متن این جهان باشیم باید این آثار که بخشی از هویت است به سینما 
و فیلم تبدیل کنیم. سینما و دانش سینما برجسته ترین شیوه روایت گری و برای آحاد مردم جهان قابل 
فهم است.شاهسواری تاکید کرد: بخشی از قصه ها و داستان سرایی های نظامی را مینیاتوریست های ما 
تصویر کرده اند. این نیاز اکنون در مقیاس امروزی در جهان ســینما رقم می خورد و معتقدم در این راه 

غفلت بزرگی کردیم. من اصا نمی دانم آیا می توانیم این غفلت را جبران بکنیم یا نه.

یادداشت

خبر

عملکرد آماری باستان شناسی ایران در یک سال
رییــس پژوهشــکده باستان شناســی بــا اعــام 
باستان شناســی  فعالیت هــای  از  آمــاری 
ــن  ــته، ضعیف تری ــال گذش ــک س ــران در ی ای
را  ایــن حــوزه  و پرکارتریــن اســتان ها در 

ــرد.  ــی ک معرف
میراث فرهنگــی  پژوهشــگاه  روابط عمومــی 
ــی ـ  ــد مرتضای ــت: محم ــگری نوش و گردش
در  ـ  باستان شناســی  پژوهشــکده  رییــس 
نوزدهمیــن گردهمایی ســالانه باستان شناســی 
ایــران، گفــت: ایــن گردهمایــی درحالــی 
ــران در  ــی ای ــه باستان شناس ــد ک ــزار ش برگ
ــا  ــد اوج ه ــدان بلن ــه چن ــاه و ن تاریخچــه کوت
ــرده و  ــه ک ــدی را تجرب ــای چن و حضیض ه
بــا از ســرگذراندن افــت و خیزهــای بســیار در 
اندیشــه بازســازی و بازتعریــف خویــش اســت.
ــک  ــی در ی ــوز باستان شناس ــدور 1۴3 مج ص

ســال
در  باستان شناســی  پژوهشــکده  گفــت:  وی 
ســال 13۹۹ بــا حــدود 1۴3 مجــوز بــرای 
کاوش،  باستان شناســی،  بررســی های 
عرصــه  تعییــن  منظــور  بــه  گمانه زنــی 
منظــور  بــه  گمانه زنــی  پیشــنهادحریم،  و 
و  اســتعامی  گمانه زنــی  و  لایه نــگاری 
مطالعــات طرح هــای عمرانــی، نقــش حاکمیتــی 
و مدیریــت علمــی فعالیت هــای باستان شناســی 
ــا  ــرای برنامه ه ــر اج ــارت ب ــا نظ ــور را ب کش
ــه شــامل بررســی  ــا کــرده اســت. 38 برنام ایف
ــه  ــی ب و شناســایی، ۶۲ برنامــه شــامل گمانه زن
ــگاری  ــم و لایه ن منظــور تعییــن عرصــه و حری

و ۴3 برنامــه کاوش بــوده اســت.
کدام استان ها بیشترین محوطه های باستانی 

را دارند؟ 
باستان شناســی  پژوهشــکده  رییــس 
بررســی  برنامه هــای  تشــریح  در 
محوطــه   5۲11 گفــت:  باستان شناســی، 

نقشــه  در  و  شناســایی   13۹۹ ســال  در 
باستان شناســی کشــور جانمایــی شــده اســت 
کــه اســتان سیســتان و بلوچســتان بــا تعــداد 
۲5٧۶ محوطــه و پــس از آن اســتان کرمــان 
بــا 1۴۴1 محوطــه و اســتان مرکــزی بــا ۴11 
محوطــه و اســتان همــدان بــا 3۲5 محوطــه 
ــتان ها  ــده اس ــایی ش ــار شناس ــترین آث بیش
البــرز،  اســتان های  و  می شــود  را شــامل 
ایــام، آذربایجــان شــرقی، بوشــهر، تهــران، 
ــم، کردســتان،  خراســان رضــوی، زنجــان، ق
کهگیلویــه و بویراحمــد و گلســتان هیــچ 

ــتند. ــایی نداش ــی و شناس ــه بررس برنام

آمار کاوش ها در یک سال گذشته
پروژه هــای  بــه  اشــاره  بــا  مرتضایــی 
ــه  ــوع ۴3 برنام ــرد: از مجم ــار ک کاوش اظه
ــه  ــوط ب ــه کاوش مرب ــداد 1۴ برنام کاوش، تع
کاوش هــای نجات بخشــی، ۲٧ برنامــه کاوش 
پرســش محور و ۲ برنامــه کاوش آموزشــی 
بــود کــه تعــداد ۴ پــروژه بــه صورت مشــترک 
ــه توســط  ــا هیأت هــای خارجــی و 3۹ برنام ب

ــت. ــده اس ــام ش ــی انج ــان داخل کارشناس
پژوهشــکده  این کــه  بیــان   بــا  وی 
کوشــیده همــه ایــن جامعــه کــه شــامل 
کارشناســان  و  هیأت علمــی  اعضــاء 

ادارات  و  باستان شناســی  پژوهشــکده 
هیأت علمــی  اعضــاء  اســتان ها،  کل 
مراکــز  باستان شناســان  دانشــگاه ها، 
صــورت  بــه  بین المللــی  علمــی 
همپنیــن  و  مشــترک  هیأت هــای 
باستان شناســان آزاد اســت را پوشــش 
تــا  مطمئنــاً  کــرد:  اظهــار  دهــد، 
رســیدن بــه اهــداف کان و جامــع 
و  علمــی  نظــر  از  باستان شناســی 
ملــی هنــوز فاصلــه زیــادی اســت و 
ــدازه و  ــده در ان ــام ش ــای انج پژوهش ه
شــأن و در حــد انتظــار ســرزمین تاریخی 

و باســتانی ایــران نیســت و بــرای تحقــق 
ــب  ــاخت های متناس ــه زیرس ــاز ب آن نی
و بــه روز در زمینــه آمــوزش نیــروی 
انســانی آزمــوده، امکانــات علمــی و فنــی 
ملــی  کان  ســرمایه گذاری  روزآمــد، 
بــرای انجــام برنامه هــای هدفمنــد و 

باستان شناســی اســت. بلنــد مــدت 
ضعیف ترین استان ها در پژوهش های 

باستان شناسی
ــی  ــای پژوهش ــریح برنامه ه ــی در تش مرتضای
ــه تفکیــک اســتان ها، گفــت: از  ایــن مرکــز ب
مجمــوع 1۴3 برنامــه پژوهشــی انجــام شــده 
ــا  در ســال 13۹۹ اســتان آذربایجــان غربــی ب
ــارس  ــتان های ف ــد از آن اس ــه و بع ۲٧ برنام
برنامــه  بــا 11  برنامــه و کرمــان  بــا 13 
امــر  در  کشــور  اســتان های  فعال تریــن 
بوده انــد  باستان شناســی  پژوهش هــای 
از تــاش و  کــه وظیفــه خــود می دانــم 
مســاعدت مدیــران کل ایــن اســتان ها تشــکر 
و قدردانــی کــرده و تــداوم پژوهش هــای 
را در  فــوق  اســتان های  باستان شناســی در 

ســال های آتــی خواســتارم.
ــتان های  ــه اس ــف از این ک ــراز تأس ــا اب او ب
آذربایجــان شــرقی، البــرز، بوشــهر، تهــران، 
ــی،  ــاری، خراســان جنوب چهارمحــال و بختی
گلســتان،  کردســتان،  ســمنان،  زنجــان، 
هرمــزگان و یــزد بــا تعداد یــک تــا دو برنامه 
ــن اســتان ها در انجــام پژوهش هــای  کمتری
بوده انــد،  باستان شناســی در ســال 13۹۹ 
افــزود: بــا توجــه بــه نقــش و جایــگاه ایــن 
ــی  ــات باستان شناس ــر مطالع ــتان ها در ام اس
و  توجــه  لــزوم  موجــود  ظرفیت هــای  و 
در  را  اســتان ها  ایــن  مدیــران  اهتمــام 
باستان شناســی پژوهش هــای   تــداوم 

 خواستارم.

افزایش نشاط آفرینی و گذران اوقات فراغت، وعده بی تحقق دولت ها است؛ 

رکوردزنی شیراز، کیش و چابهار در برابر ترکیه و ارمنستان!
سـوتیتر: درحـال حاضـر، قیمـت تورهـای 
حتـی  و  قشـم  کیـش،  چابهـار،  نـوروزی 
شـیراز از یـک سـفر معمولی به شـهرهای 
وان و اسـتانبولِ ترکیه و ایروانِ ارمنسـتان 

گران تـر تمـام می شـود
ارزان سـازی سـفر  سال هاسـت بـر طبـل 
کوبیده می شـود، امـا فقط صـدای توخالی 
از آن بـه گوش می رسـد. ایـده آلِ متولیان 
سـفر، دهه هـا بـر ایـن بـوده کـه مـردم با 
»تـور« سـفر کننـد تـا هـم سـفرِ ارزان تر 
و  کننـد  تجربـه  را  سـازمان یافته تری  و 
گردشـگری  صنعـت  اقتصـاد  چـرخ  هـم 
و مشـاغل آن بچرخـد، امـا مـرور قیمـت 
تورهـا نشـان می دهـد سـفرِ ارزان بـا تور، 
بیـش  ایده آلـی  و  آرمـان  درحـال حاضـر 

. نیست
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« بـه 
نقل از ایسـنا، در آسـتانه تعطیـات نوروز، 
اگرچه وزارت میراث فرهنگی، گردشـگری 
و صنایـع دسـتی بـه عنـوان متولـی سـفر 
قیمـت  ارزان شـدن  و  بـر منطقـی  تاکیـد 
اقدامـی در  تـا کنـون  امـا  دارد،  خدمـات 
ایـن راسـتا صـورت نگرفته اسـت. حتی با 
وجـود آن که دسـتگاه حاکمیـت و دولت بر 
مزایـا و ارزش افـزودۀ صنعت گردشـگری 
بـرای کشـور بارهـا تاکیـد کـرده و تقویت 
آن را خواسـتار شـده اند، امـا نـه تنهـا هیچ 
اقـدام حمایتی بـرای منطقی شـدن قیمت 
خدمـات سـفر صـورت نگرفته که هـر بار 
بـا ارائـه طرحـی در مجلـس و یـا تصویب 
مصوبـه ای بـه ویـژه در بخـش مالیات هـا 

گامـی در راسـتای گران تـر شـدن و خروج 
سـفر از دسـترس گروه هـای بیشـتری از 
مـردم برداشـته شـده اسـت، بـه طـوری 
مرکـز  گزارش هـای  آخریـن  طبـق  کـه 
پژوهش هـای مجلـس ۴0 درصـد مـردم 
کشـور همچنان امکان سـفر رفتـن ندارند.

درحـال حاضـر، قیمـت تورهـای نـوروزی 
چابهار، کیش، قشـم و حتی شـیراز از یک 
سـفر معمولی به شـهرهای وان و استانبولِ 
ترکیـه و ایـروانِ ارمنسـتان گران تـر تمام 
بـرای  خارجـی  سـفر  اگرچـه،  می شـود. 
ایرانی هـا در شـرایط کنونـی کم هزینـه و 
تسـت  هزینه هـای  از  نیسـت،  بی دردسـر 
PCR هنـگام خـروج و ورود از/ به کشـور 
و  خـروج  عـوارض  پرداخـت  تـا  گرفتـه 
مخـارج تامیـن ارز...، از همین رو در فصل 
گذشـته بـه رغم این کـه قیمت تـور کیش 
برابـر و در مقطعـی، حتـی گران تر از سـفر 
اسـتانبول ترکیـه شـده بـود، آژانس هـا از 
حجـم زیـاد اسـتقبال ایرانی ها برای سـفر 

بـه جزیـره کیـش سـخن می گفتند. 
بـا این حـال، اسـتقبال از تورهـای پاییزی 
کیـش دلیلـی بـر گرایـش طیف بیشـتری 
داخلـی  تورهـای  بـا  سـفر  بـه  مـردم  از 
نیسـت؛ چـرا که آمارهـا، اظهـارات فعالان 
و مدیـران گردشـگری تاییـد بر این اسـت 
بـا  ترجیـح عمومـی، سـفر  و  اقبـال  کـه 
وسـایل نقلیه شـخصی اسـت که مدیریت 
اقتصـادی  شـرایط  در  آن  هزینه هـای 
نتیجـه  در  اسـت.  کنترل شـده تر  کنونـی، 
سـفر داخلـی بـا تـور هماننـد اقامـت در 

هتـل بـه قشـر خاصـی از جامعـه محـدود 
است. شـده 

آژانس هـای  نـوروزی  تبلیغـات  براسـاس 
بـه  روزه  چهـار  تـور   یـک  مسـافرتی، 
جزایـر قشـم، هرمـز و بندرعبـاس کـه بـا 
هواپیمـا انجـام می شـود، حـدود هفـت و 
نیـم میلیـون تومان بـرای یک نفـر قیمت 
دارد. درحالـی کـه قیمـت یـک تـور چهار 
اقامـت در  بـا  ترکیـه  اسـتانبول  بـه  روزه 
هتلـی هم کیفیـت بـا هتـل تـور قشـم و 
هرمـز، حـدود پنـج میلیون تومان اسـت و 
قیمـت تور شـش روزه اسـتانبول بـا همان 
کیفیـت خدمـات، بـرای هـر نفر بـه هفت 
میلیـون تومـان می رسـد. هرچـه کیفیـت 
و سـتاره هتـل در اسـتانبول بالاتـر باشـد 
طبیعتـا به همـان نسـبت، نرخ هـا افزایش 
بـرای  کیـش  معمولـی  می کند.تـور  پیـدا 
سـه شـب کـه خدمـات آن شـامل هتـل، 
حمـل و نقـل فرودگاهـی و بلیـت رفـت و 
برگشـت هواپیما اسـت، در حالـت معمول 
هـر نفر حـدود پنـج میلیـون تومـان برای 
یـک نفر قیمت گذاری شـده اسـت. اگرچه 
بـا انتخـاب هتل هـای ارازن تر و کم سـتاره 
کـه خدمـات نازلـی دارنـد، می تـوان تـور 
حـدود دو و نیـم میلیـون تومـان هـم پیدا 
کـرد. از طرفـی، هزینـه تـور بـا اقامت در 
لوکس تریـن هتـل جزیـره کیـش تـا 1۲ 
میلیـون تومـان بـرای هر نفر می رسـد که 
خدمـات آن شـامل بلیـت رفت و برگشـت 
هواپیمـا، سـه شـب هتل، صبحانـه و ناهار 

و حمـل و نقـل فرودگاهـی اسـت.

کـه  نیـز  چابهـار  روزه  چهـار  تـور 
طولانی تریـن مسـیر هوایـی داخل کشـور 
را دارد، بـرای نـوروز هـر نفر تـا حدود 10 
میلیـون تومـان رسـیده اسـت. درحالی که 
تـور چهـار روزه ارمنسـتان حـدود هشـت 
میلیـون تومـان قیمت گذاری شـده اسـت.

کـه  )گیـان(  ماسـوله  روزه  چهـار  تـور 
زمینـی و بـا اتوبـوس انجـام می شـود هـر 
نفـر تا حدود چهـار میلیون تومـان در بازار 

سـفرهای نـوروزی تبلیـغ شـده اسـت.
تـور چهـار روزه کرمـان نیز اگر بـا هواپیما 
انجـام شـود تا پنـج میلیون بـرای یک نفر 
هزینـه برمـی دارد. تور یـزد کـه معمولا با 
اتوبـوس اجـرا می شـود نیـز حـدود چهـار 
میلیـون تومـان بـرای هر نفر قیمـت دارد. 
هزینـه تـور چهارروزه شـیراز بـا هواپیما از 
مـرز هفـت میلیـون تومـان نیز بـرای یک 

نفـر در نـوروز عبور کرده اسـت.
طبیعتـا نـوع و کیفیت خدمـات، قیمت این 
تورهـا را جابه جـا می کنـد، امـا آن چـه در 
بازار سـفر مشـاهده می شـود قیمـت تورها 

حـول همیـن مبالـغ می چرخد.
در سـه سـال اخیـر افزایـش پـی در پـی 
تـورم  اتوبـوس،  کرایـه  و  هواپیمـا  بلیـت 
مـواد خوراکـی و هزینـه نگهـداری هتـل 
در کنـار سـایر گرانی هـا، هزینـه سـفر بـا 
تـور را از حالـت مقـرون بـه صرفـه بـرای 
خانـوار ایرانـی خـارج کـرده اسـت و بـه 
جـای آن کـه سیاسـت های منطقی سـازی 
و سـاماندهی هزینـه سـفر اعمال شـود، با 
اضافـه  برخـی تصمیم گیری هـا همچـون 

کـردن انـواع مالیـات و مالیـات بـر ارزش 
افـزوده بـه ایـن بخـش، هزینه سـفرهای 
داخلـی گران تـر شـده اسـت، مثـا از دی 
مـاه امسـال طبـق مصوبـه مجلـس قبل، 
۹ درصـد مالیـات بـر ارزش افـزوده روی 
نـرخ بلیـت هواپیمـا اضافه شـده اسـت. از 
آژانس هـای  و  هتل هـا  خدمـات  طرفـی، 
و  مالیـات  مشـمول  نیـز  مسـافرتی 
عوارض هـای مختلـف و متعـدد اسـت و 
در دو سـال اخیـر نیـز بـا افزایـش هزینـه 
کـه  شـده اند  مواجـه  انـرژی  حامل هـای 
همـه آن هـا روی هزینـه سـفر محاسـبه 
شـده و از مـردم گرفتـه می شـود.عاوه بر 
ایـن، در پنـج سـال اخیـر بـه جـای آن که 
قـرار  دسـترس  در  و  ارزان سـازی  بـرای 
گرفتـن سـفر برای طیف بیشـتری از مردم 
جمعیـت  و  شـود  اقـدام  و  برنامه ریـزی 
بیشـتری بـرای سـفرهای داخلی به شـیوه 
ساماندهی شـده تشـویق شـوند کـه اثرات 
آن بـه اقتصـاد کشـور برگـردد، عـوارض 
خـروج از کشـور گران تـر شـده اسـت تـا 
بـه این شـکل سـفر خارجـی مـردم کمتر 
شـود تا شـاید در داخل کشـور بیشـتر سفر 

. کنند
بـه نظر می رسـد برخـاف آن کـه دولت ها 
تاکیـد مضاعف بـر نشـاط آفرینی در جامعه 
دارنـد، اما نـگاه و سیاست های شـان درباره 
ایجـاد و تقویـت اوقـات فراغـت چنـدان 
جـدی نیسـت و تـا کنـون، جـز اختصاص 
وام بابهره از بانک ها و سـفرهای اقسـاطی 

راه کار دیگـری نداشـته اند.  
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انتخابات انجمن حرفه ای موسسات آموزش 
گردشگری استان خراسان رضوی برگزار شد

معــاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع  دســتی خراسان  رضوی 
موسســات  حرفه ای  انجمن  انتخابــات  گفت: 

آموزش گردشگری این استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی خراســان رضوی 
یوســف بیدخوری با اعام این خبر افزود: »این 
انجمن حرفه ای گردشــگری در راستای تحقق 

اهداف پیش بینی شــده در برنامه پنج  ســاله ششم توسعه کشور و به استناد ماده ۲5 آیین نامه 
ایجاد، اصاح، تکمیل و درجه بندی و نرخگذاری و نظارت بر تاسیسات گردشگری تشکیل شده 
است.معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع  دستی خراسان  رضوی 
ادامه داد: مجمــع عمومی فوق العاده و عادی این انجمن برگزار و با برگزاری انتخابات هیئت 
مدیره و بازرســان انجمن حرفه ای گردشگری اســتان انتخاب شدند.او تصریح کرد: بر اساس 
نتیجه انتخابات برگزار شــده، ســیدجعفر صدیق زراعتی، علیرضا آخوندزاده، و مریم کهنی به 
عنــوان اعضای اصلی هیئت مدیــره و علی اصغر صادقی به عنوان عضــو علی البدل هیئت 
مدیره و میثم هاونگی به عنوان بازرس اصلی و افســانه احمدیان یزدی به عنوان بازرس علی 
البدل هیئت مدیره انتخاب شــدند.معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع  دستی خراسان  رضوی با اشاره به ضرورت فعالیت تشکل های حرفه ای حوزه گردشگری 
اظهار کرد: تشــکیل این انجمن در راستای واگذاری امور قابل تصدی به تشکل های قانونی و 
با نظارت اداره کل اســت و فعالیت این تشکل های حرفه ای عاوه بر چابک سازی و تسریع در 

فرآیندهای اجرایی زمینه مشارکت بیشتر فعالان گردشگری را فراهم می کند.

  ۶ بوستان بانوان در خراسان شمالی 
ایجاد شد

مدیــرکل امور بانــوان و خانواده اســتانداری 
خراسان شــمالی گفت: ایجاد بوستان های ویژه 
بانوان در اســتان به عنوان یکی از اولویت های 
مســوولان بوده و تا کنون ۶ مورد از این مکان 

های تفریحی در استان ایجاد شده است.
به گزارش روابط عمومی اســتانداری خراسان 
شــمالی، ملیحه یغمایی روز شــنبه با اشاره به 
بازپیرایــی و راه اندازی مجدد پارک مهربانو در 

شــهر بجنورد، گفت: این پارک در ســال ۹5 به دلیل نبود حصارکشی و فضای کافی تعطیل 
شد که با پیگیری دفتر امور بانوان استانداری اعتبارات لازم برای حل این مشکات تامین و 
این پارک در ســه ماهه نخست سال ۹۶ مجددا بازگشایی شد.وی افزود: دستور ایجاد پارک 
ویژه بانوان در شهرســتان ها به تمامی فرمانداران و شــهرداران اباغ و سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی اســتان مکلف به تامین اعتبارات لازم شــد.وی با اشاره به تامین ۲00 میلیون 
تومان اعتبار برای هر شهرســتان برای ایجاد پارک ویژه بانوان، گفت: این مبلغ برای مرکز 
اســتان بیشتر بود و با پیگیری ها و بازدیدهای میدانی انجام شده این پارک ها در شهرستان 
های بجنورد، شیروان، جاجرم، مانه و سملقان، اسفراین و فاروج ایجادشد.مدیرکل امور بانوان 
و خانواده اســتانداری خراسان شمالی با اشــاره به ایجاد پارک مادر و کودک در مرکز استان 
با هدف تقویت ارتباط اعضای خانواده، افزود: پارک ویژه بانوان در شهرســتان راز و جرگان 
50 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و در شهرستان گرمه به علت اختاف در جانمایی، ساخت 
این پارک در دســت اقدام است.یغمایی گفت: در ساخت این پارک ها شاخص های امنیت و 
در دسترس بودن لحاظ شــده است و در این اماکن شاهد برگزاری برنامه های جانبی مانند 
مســابقات فرهنگی، ورزشی و بازارچه ها هستیم.وی افزود: برای ساخت پارک دوم بانوان در 
بجنورد در سال گذشته یک میلیارد و 500 میلیون تومان اعتبار اخذ شده است.استان خراسان 

شمالی 8۶3 هزار جمعیت دارد که ۴۴ درصد آن در روستاها سکونت دارند.

  حجم مخازن سدهای خراسان شمالی
 ۴۲ درصد کاهش یافت

عاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه 
ای خراســان شــمالی گفت: هم اکنون حجم 
مخازن سدهای استان در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال ۴۲ درصد کاهش یافته و تنها 30 درصد 

مخازن این منابع آبی پر است.
مهندس وحید واسطه روز گذشته در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: هم اینک حجم 
مخازن ســد های این اســتان ٧0 میلیون متر 

مکعب است که پارسال در همین مدت بیش از  1۲1 میلیون متر مکعب بوده است.
وی افزود: ورود آب به سدهای این استان از مهرماه تاکنون ۲۲ میلیون مترمکعب بوده است 

که پارسال در همین مدت حدود ۴0 میلیون متر مکعب بود.
واســطه اظهار داشت: ورود آب به سدهای این استان نیز در این مدت نسبت به مدت مشابه 
پارســال ۴۲ درصد کاهش یافته اســت.معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
خراســان شــمالی گفت: در همین بازه زمانی میزان خروجی آب از ســدهای این استان ۴3 

درصد کاهش داشته است.
واســطه افزود: امســال در این بازه زمانی 15 میلیون متر مکعب آب از ســدهای این استان 
خارج شده این در حالی است که پارسال در همین بازه زمانی بیش از ۲۶ میلیون متر مکعب 

خارج شده بود.

  ساخت المان نوروزی از وسایل غیرقابل 
استفاده در تایباد

شــهردار تایباد با اشاره به ساخت المان نوروزی از وسایل غیرقابل استفاده، گفت: در شرایط 
اقتصادی کنونی که معیشــت مردم در اولویت اســت برای زیباســازی محیطی با ابتکاری 
خاقانه از طرح های ارائه شــده توســط مهندسان و طراحان این شــهرداری برای ساخت 

المان های نوروزی استفاده شد.
مهرداد کریم زاده در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: با توجه به اهمیت صرفه جویی و کاهش 
در هزینه ها امســال شهرداری تایباد از وسایل و ابزارآلاتی غیرقابل استفاده و موجود در انبار 

برای ساخت المان نوروزی بکارگیری کرده است.
وی با اشاره به نصب ۲0 المان نوروزی در شهر تایباد، افزود: برای این اقدام مهندسان خوش 
ذوق شــهرداری طرح های خود را ارائه کرده و با طراحی و رنگ آمیزی وســایل از آنها برای 

کاشت گل و تزئین میادین سطح شهر استفاده خواهند کرد.
کریم زاده بیان کرد: همچنین در راستای استقبال از بهار تعداد ۶0 هزار بوته گل فصلی و ۲0 

هزار اصله درخت جهت کاشت در بلوارها و میادین اصلی شهر خریداری شده است.
شهردار تایباد اعام کرد: یکی دیگر از اهداف این شهرداری پرداختن به نورپردازی های سطح 
شــهر اســت که تاکنون نورپردازی میدان وحدت و چهارراه پست انجام و رشته لامپ های 

بلوارها تعویض و یا اصاح خواهد شد.
وی مطرح کرد: از ابتدای آبان ماه جاری تاکنون روکش آسفالت معابر شهری به مساحت ۲5 
هزار مترمربع در قالب 15 منطقه شامل امام علی )ع(، ولیعصر، تسنیم، مسکن مهر، برق مزار، 

ونک، سامان، ثنای، بهشت، منتظری و چهارراه گلستان انجام شده است.
کریم زاده گفت: مدت ۶ ســال است انتهای خیابان منتظری در تایباد توسط ۲ ملک قدیمی 
مســدود بود که در یک اقدام عملیاتی این معبر با تخریب ۲ واحد، بازگشــایی شد و جدول 
گذاری و آســفالت خیابان مذکور در دســتور کار قرار گرفته است. همچنین با پیگیری های 
انجام شده در حال حاضر ۲30 تن قیر به تایباد اختصاص داده شده که در انبار موجود است.
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مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی گفت: آسفالت 5۲ کیلومتر 
راه روستایی تا پایان امسال انجام می شود که این میزان در صورت تخصیص کامل 

اعتبارات به 110 کیلومتر راه روستایی تا پایان سال مالی خواهد رسید.
جعفر شهامت به ایرنا اظهار کرد: امسال سه هزار و ۴۶3 میلیارد و ۹۲۲ میلیون ریال 
اعتبار برای اجرای پروژه ها راه در محورهای روستایی مصوب شده است که نسبت 

به سال قبل افزایش قابل ماحظه ای داشته است.
وی افزود: امســال یکهــزار و 515 میلیارد ریال از منابع مختلف به راه روســتایی 
اختصــاص یافته همچنین از محل توازن ٧۶8 میلیارد و 5۶0 میلیون ریال، از محل 
محرومیــت زدایی ۹۶۶ میلیــارد و 38۶ میلیون ریال و از محل تملک ۴8 میلیارد و 

1۲۶ میلیون ریال برای راه های روستایی استان اعتبار منظور شده است. 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراســان شــمالی درباره شاخص بهره مندی روستاییان استان از راه مناسب گفت: 
شــاخص بهره مندی و برخورداری از راه آســفالته در محورهای روستایی استان بر اساس طول راه ۴۴.۴ درصد است اما این 

شاخص در کشور 53.8 است و بر این اساس عقب ماندگی حدود 10 درصدی مشهود است.
شهامت با بیان اینکه خراسان شمالی از لحاظ محرومیت زدایی شاخص های برخورداری از راه روستایی در رده 30 استانهای 
کشور قرار دارد خاطرنشان کرد: طول راه های روستایی استان  خراسان شمالی چهار هزار و ۶5۲ کیلومتر است که ۲ هزار و 

۶5 کیلومتر آسفالته ۲ هزار و 58٧ کیلومتر شوسه و خاکی است.

رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای اســامی شهر مشهد مقدس گفت: 
مدیریت شــهری پــای کار حمایت از پیمانــکاران بوده و معتقدیم کــه نهادها و 

سازمان های متولی بایستی به سهم خود در رفع موانع یاری رسانند.
حجت الاســام حســن منصوریان در گفت و گویی پیرامون سیاست شورای ششم 
در حمایــت و پرداخت مطالبات پیمانکاران اظهار کرد: ما وارثان وضعیت موجود در 
قبال پیمانکاران هســتیم، با این وجود عزم جدی در مدیریت شهری برای پرداخت 

بدهی های دوره گذشته، وجود دارد.
وی ادامه داد: در راســتای رفع موانع و مشکات پیش روی پیمانکاران و اعام نظر 
کارشناسان خبره، بسته ای با رویکرد »خروج از بحران« با هدف تامین اعتبار تعریف 

شده است، از این رو به طور حتم پای کار پیمانکاران هستیم.
رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسامی شهر مشــهد مقدس با اعام اهداف مدنظر گفت: تسویه بدهی های 
گذشــته پیمانکاران، تدوین سازوکار برای تداوم و پیشــرفت پروژه های نیمه کاره و تعریف پروژه های جدید از جمله مواردی 
اســت که در بســته »خروج از بحران« در اولویت پیگیری قرار گرفته است.حجت الاسام منصوریان در پایان با اعام اینکه 
پرداخت بدهی پیمانکاران نیازمند عزم مدیران شــهری و اســتانی است، خاطر نشان کرد: مدیریت شهری پای کار حمایت از 
پیمانکاران بوده و معتقدیم که نهادها و ســازمان های متولی بایســتی به سهم خود در رفع موانع یاری رسانند، چرا که ممکن 

است عدم موفقیت در مدیریت بحران، مقدمه ای برای بروز مسائل اجتماعی شهر و استان گردد.

۱۱۰ کیلومتر راه روستایی در خراسان شمالی آسفالت می شود بسته »خروج از بحران« برای پرداخت مطالبات پیمانکاران شهرداری

ترمیم حفاری های معابر شیروان؛ شاید وقتی دیگر
حفاری های ایجاد شده در مناطقی از شهر شیروان برای 
اجرای شبکه فاضاب و کندی اجرای آن موجب گایه 
مندی بسیاری از شــهروندان این شهر خراسان شمالی 

شده و حوادثی را نیز در پی داشته است.
به گزارش ایرنا اجرای طرح شبکه های فاضاب شهری 
با توجه به گسترش شهر و افزایش جمعیت که به صورت 
طبیعی ســبب افزایش میزان فاضاب شهری می شود 
خواسته به حق مردم است اما در اجرای آن لازم است تا 
دســتگاه های متولی برای جلوگیری از هرگونه خسارت 
مالی و جانی، ســهولت در تردد و رفع گرد و غبار ناشی 
از حفاری ها هر چه سریع تر آسفالت آن را انجام دهند.

اگــر چه در ســال های اخیــر و با اجرای شــبکه هاب 
فاضاب در سطح شهر رشد شبکه جمع آوری فاضاب 
را شــاهدیم اما نیاز است به همان سرعت که حفاری ها 
انجام می شــود برای پرکردن و ترمیم آسفالت آن ها نیز 
اقدام شود و نهاد های خدماتی همکاری های لازم را در 
این زمینه بعد از اجرای طرح های آب و فاضاب داشتند 

تا سرو صدای مردم درنیاید.
اگر چه کارشناســان اهداف اجــرای طرحهای فاضاب 
شــهر ایجاد شــبکه جمع آوری فاضاب افزایش عمر 
مفید ابنیه و تأسیســات شهری، استفاده از پساب حاصل 
از تصفیه فاضاب جهت آبیاری فضای ســبز شهری و 
زمین های کشــاورزی و در نتیجــه کاهش مصرف آب 
اســت اما خرابی های پس از آن به اندازه ای کند ترمیم 
می شــود که گاه مردم می گویند ای کاش این طرح ها 

اجرایی نمی شد.
هشت ماه از حفاری ها گذشته است

یکی از شــهروندان ساکن شهرک امام خمینی  شیروان 
می گوید: با گذشــت بیش از هشت ماه از حفاری شبکه 
فاضاب متاسفانه تاکنون محدوده ای که در آن حفاری 
شد آسفالت نشده اســت و در تابستان شاهد گرد و غبار 
فراوان و در زمســتان با گل و لای ناشــی از بارش ها 

مواجه هستیم که تردد را بسیار مشکل ساز کرده است.

حمید عیــن بیگی گفت: شــهرداری و شــرکت آب و 
فاضــاب توپ مرمت آســفالت را در زمین یکدیگر می 
اندازند و برای رســیدگی به این موضوع به شــهرداری 
مراجعه کردم که گفتنــد متولی آن اداره آب و فاضاب 
اســت و آب و فاضاب نیز می گوید شهرداری باید این 
محدوده ها را مرمت کند اما با گذشــت چندین ماه هنوز 

اقدامی در این مورد انجام نشده است.
وی اجرای شــبکه فاضاب مهم دانست و درعین حال  
افزود:به دلیل فرصتی که از اجرای این طرح قرار اســت 
در آینده ایجاد شــود نباید چندین ماه شاهد کوچه های 
مملو از خاک و گل و لای باشــیم و تــردد مردم هم با 

مشکل مواجه شود.
یکی دیگر از شهروندان ساکن شهرک آزادگان نیز گفت: 
وقتی با دفتر تاکســی تلفنی محله تمــاس می گیرم و 
درخواست سرویس می کنم با شــنیدن آدرس از آمدن 
خــودداری می کنند و موضوع حفاری های پرنشــده را 
مطرح می کنند که ممکن است به تاکسی ها آسیب بزند.

زهره خاقانی افزود: طرحی که در شــهرک آزادگان اجرا 
شد از ابتدای فصل تابســتان تاکنون نیمه تمام مانده و 
هنوز آسفالت نشده که ممکن است چاله های ایجاد شده 
و ســنگ و کلوخ های مانده از حفاری به مردم و به ویژه 
به کودکان آســیب بزند که این اتفاق برای خود من هم 
روی داد و آسیب دیدگی مچ پایم برای م دردسر ساز شد.

وی با بیان این که همســایگان و افراد ساکن در محل 
هم از ترمیم نشدن آسفالت ناراضی هستند افزود:  بارها 
از این امر شکایت کرده ایم که این حفاری ها مشکات 
زیادی برای تردد ایجاد کرده است اما راه به جایی نبرده 

است.
به گفته وی شرکت فاضاب توان و ظرفیت بالایی برای 
کار دارد و هــر اخالی در روند کار این شــرکت خاف 
رفاه شــهروندان اســت  اما این انتظار نیز وجود دارد که 
شــرکت آب و فاضاب تقدم و تاخر را در اجرای پروژه 

ها را رعایت کند.

اما و اگر
در این مورد رییس شــورای شهر شیروان گفت: پس از 
حفاری های انجام شــده جهت اجرای شبکه فاضاب، 
همیشه آسفالت توسط پیمانکار آب و فاضاب انجام می 

شود.
محمدمحمدزاده اظهار داشــت: چنانچه در این خصوص 
آب و فاضاب با شــهرداری قرارداد بســته باشــد و یا 
در صورت مکاتبات و شــکایت مردمی، آســفالت توسط 
شــهرداری صورت می گیرد و به حساب آن اداره اضافه 

می شود.
جانشین مســئول عمران و مســئول حفاری شهرداری 
شــیروان نیز گفت: با توجه به حفاری های ایجاد شده، 
صدور مجوز و نظارت با شهرداری است و در قراردادهای 
جدید مجــاب کردیم پیمانکاری کــه حفاری انجام می 
دهد آسفالت هم انجام دهد که قراردادهای شهرداری در 

خصوص خسارت معبر و نظارت پروژه است.
مهدی مجیدی اظهار داشــت: اگر در مواردی مشــاهده 
شــود که آن اداره مدیریت نداشــته و کوتاهی می کند 

اخطار می دهیم.
وی با بیــان اینکه اینگونه جهــت جلوگیری از هرگونه 
نشست زمین و سایر موارد، مدت زمانی که از حفاری ها 
تا زمان آســفالت می گذرد باید چهارماه باشد خاطرنشان 
کرد: اگر عمق کانال یک متر باشــد پس از چهارماه لکه 
گیری انجام می شود ولی عمق کانال در این شهر از 13 

متر تا ۲.5 متر متغییر است.
جانشین مســئول عمران و مســئول حفاری شهرداری 
شــیروان با بیان اینکه طی چند ســال اخیــر ۲0 مورد 
شــکایت در خصوص شکستگی دست و پا به شهرداری 
در اجرای این طرح ها گزارش شده است گفت: با ایجاد 
هر گونه حفاری ســعی خواهیم کرد آســفالت به زودی 

انجام شود تا مشکات تردد و سایر موارد برطرف شود.
مجیدی افزود: امســال ۲ هزار و 500 مترمربع از حفاری 
های توط آب و فاضاب آســفالت شــده که هزینه هر 

مترمربــع 3 میلیــون و 500 هزار ریال اســت و اینک 
بهسازی و آسفالت منطقه زیباشهر در اولویت است و پس 
از آن آســفالت منطقه جمهوری، شهرک آزادگان شامل 
مجتمع بنیاد مســکن، کارخانه قند، منتظران و امیدواران 

انجام خواهد شد.
وی اضافــه کرد: طی جلســات متعدد تا پایان ســال ۴ 
کیلومتــر از حفاری ها باید آســفالت شــود که اتمام آن 
بستگی به شرایط جوی هوا دارد و از سویی کلیه حفاری 
های سطح شهر از نیمه دوم اسفندماه ممنوع خواهد شد.
رییس امور آب و فاضاب شــیروان گفت:  آسفالت های 
طرح اگو برعهده این اداره است که فعا به خاطر سردی 

هوا انجام نمی شود.
شــهرام رمضانی در خصوص گایه شهروندان مبنی بر 
طولانی شدن آســفالت پس از حفاری ها اظهار داشت: 
آسفالت باید حتما پس از سه ماه از اتمام عملیات حفاری 
صورت گیرد تا محل نشست نکند و از سویی برای انجام 
این کار شــرایط دمای هوا باید مناسب باشد که به دلیل 

باران و برودت هوا کمی با تاخیر انجام شد.
 وی خاطرنشــان کرد: از ابتدای امسال تاکنون ٧ هزار و 
۶81 متر مربع احداث شــبکه فاضاب در نقاط مختلف 
شهر انجام و ۹8 منهول در مسیر شبکه فاضاب ساخته 
شد که هزینه اجرای هر مترمربع ۲5 میلیون ریال برآورد 

می شود.
رمضانــی اضافه کرد: آســفالت 80 درصد حفاری ها در 
بلوار مدرس، شــهرک امام)جمهوری(، آزادگان و خیابان 

استقال و قسمت غرب شهر تمام شده است.
رییس امور آب و فاضاب شــیروان گفت: همچنین طی 
مدت یاد شــده ۴ هــزار و 8٧۴ مترمربع از حفاری های 
سطح شهر توسط این اداره آسفالت شده و تا پایان سال 

۲ کیلومتر دیگر هم انجام خواهد شد.
شــهر شــیروان با 85 هزار نفر جمعیت به عنوان دومین 
شهر پرجمعیت خراســان شمالی در ۶0 کیلومتری شرق 

بجنورد قرار دارد.

پرداخت مطالبات پیمانکاران، اولویت سال آینده شهرداری است
رئیس کمیســیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های 
شورای اسامی شهر مشهد مقدس گفت: پیگیری و پرداخت 
مطالبات پیمانــکاران یکی از مهمترین اولویت های ســال 
آینده مدیریت شــهری است و بخشی از بودجه سال 1۴01 

شهرداری به همین موضوع اختصاص یافته است.
به گــزارش صبح امروز، مجید دبیریــان، یکی از مهم ترین 
اولویت های مدیریت شــهری در ســال آینده را پیگیری و 
پرداخت مطالبات پیمانکاران دانســت و اظهارکرد: بخشــی 
از بودجه شــهرداری برای ســال آینده مربــوط به پرداخت 
بدهی های دوره های گذشــته شهرداری است که در بودجه 
جدید به آن توجه شده است؛ بی شک نباید موضوع پرداخت 
این بدهی ها را نادیده گرفت، زیرا اداره شــهر را با مشــکل 

مواجه می کند.
وی با اشــاره به تشکیل ســتادی برای مدیریت هزینه ها و 
درآمدها در شــهرداری مشــهد، افزود: امیدواریم با تدابیری 
که در این حوزه اندیشیده شده، اعداد و ارقام بودجه در سال 

آینده واقعی تر از گذشته دنبال شود.
دبیریان بیان کرد: در اولین ســال فعالیت مدیریت شــهری 
مشــهد تاش می کنیم در کنار پرداخت مطالبات و تکمیل 
پروژه های ناتمام دوره گذشته شهرداری، بتوانیم پروژه های 

مناسبی را در شهر تعریف و آغاز کنیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی و سرمایه گذاری شورای اسامی 
شهر مشهد مقدس تأکید کرد: باید در سال آینده تأمین مالی 
مناســب و پایه گذاری برای ایجــاد و تحقق درآمد پایدار در 

شــهر انجام شود تا با توجه دغدغه مندی درباره این موضوع 
و تعریف فعالیت های اقتصادی، دغدغه کمتری برای تأمین 

منابع مالی در آینده داشته باشیم.
دبیریان با اشــاره به اینکه مجموعه شــهرداری کار بسیار 
ســختی در حوزه تأمین منابع مالی دارد، افزود: ریل گذاری 

درســت با تعریف افق روشن و مسیر شفاف برای آینده شهر 
در حوزه های مختلف در همین سال نخست آغاز به کار دوره 
ششم شورای شــهر باید در دستور کار قرار گیرد تا شاهد به 

نتیجه رسیدن برنامه ها باشیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی شــورای اسامی شهر در زمینه 

تمهیدات مدیریت شــهری بــرای بهره مندی از کمک های 
دولت در پیشبرد اهداف شــهرداری و شورای اسامی شهر 
مشهد، با اشــاره به اینکه تاکنون توافقات و اقدامات خوبی 
در این حوزه انجام شده است، اظهار کرد: استفاده از ظرفیت 
تهاتر نفت که به دستور رئیس جمهور قرار است اجرایی شود، 
اتفاق خوبی است که در صورت تحقق در پیشبرد پروژه های 
مختلف در شــهر مشــهد، به ویژه در حوزه ریلی به مدیریت 
شــهری کمک می کند. قرار اســت از این ظرفیت خوب در 

سال آینده استفاده شود.
وی جلسات شهردار مشهد با متولیان دولتی و معاون اجرایی 
رئیس جمهور در زمینه تســویه بدهــی ۲0۶ میلیون دلاری 
مربوط به پروژه قطار شــهری مشــهد را خوب ارزیابی کرد 
و افزود: جلســات مهمی با مدیرعامل بانک توسعه صادرات 
در این زمینه داشــته ایم. بر این اساس دولت بخشی از بدهی 
شهرداری را مطابق با اسناد بالادستی در زمینه مشارکت در 

ایجاد حمل و نقل ریلی برعهده گرفته است.
دبیریان تصریح کرد: شهرداری مشهد توانسته است با توجه 
به وضعیت کشور، بیشتر از انتظارات و توقعات کارشناسان از 

کمک های دولت استفاده کند.
عضو شــورای اسامی شــهر با اشاره به اشــراف دولت به 
اهمیت شهر مشهد، گفت: دولت همکاری و همراهی خوبی 
با مدیریت شــهری مشهد داشــته است.در این راستا باید از 
پیگیری های شــهردار مشهد قدردانی کرد که توانسته است 

موفقیت های خوبی در این زمینه دریافت کند. 



7
یکشنبه 8 اسفند1400/   سال سوم  /   شماره 1157

Vol.3.No.1157/ February .25.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ی
زش

ور

خبر

 دو مدال آلپاین ایران در قهرمانی آسیا
اسکی بازان کشورمان موفق شدند به دو مدال 
ارزشــمند دیگر در رقابت های اســکی آلپاین 

قهرمانی آسیا دست پیدا کنند.
به گزارش فــارس، رقابتهای اســکی آلپاین 
قهرمانی آســیا ۲0۲۲ از 5 اســفند با برگزاری 
مســابقات مارپیچ بزرگ در پیست اسکی مزار 

لبنان آغاز شد.
در پایان رقابتهای مارپیچ کوچک این مسابقات 

عاطف احمدی در بخش بانوان و محمد ســاوه شمشــکی در بخش مردان موفق به کسب 
مدال ارزشمند نقره شدند تا به این ترتیب مجموع مدال های کشورمان به عدد ۴ برسد.

روز گذشــته نیز با تصمیم مسئولان کنفدراسیون اسکی آســیا نتایج دور نخست مسابقات 
مارپیچ بزرگ به عنوان نتایج نهایی این مســابقات محسوب شد و عاطفه احمدی در بخش 
بانوان به مدال ارزشــمند نقره دست پیدا کرد. محمد ساوه شمشکی نیز در جایگاه ارزشمند 

سوم قرار گرفت و به مدال برنز رسید.
رقابتهای اسکی آلپاین قهرمانی آســیا در دو بخش مارپیچ کوچک و بزرگ در لبنان برگزار 

شد. 
بهرام ساوه شمشکی دبیر فدراسیون اسکی و ورزش های زمستانی نماینده فدراسیون جهانی 

در این مسابقات بود.

  صعود شاگردان عابدینی به فینال 
قهرمانی آسیا

تیم ملی اســلحه سابر شمشــیربازی نوجوانان 
کشورمان با شکســت رقبای خود در قهرمانی 

آسیا به فینال مسابقات راه یافت.
تیم ملی سابر نوجوانان کشورمان در مسابقات 
قهرمانی آســیا بــا ترکیب نیما آقایی ، ســام 
ذوالقــدری ، مبین رضوی و امیــر محمد میر 
شــفیعی و مربیگری مجتبی عابدینی و مسعود 
فتوحی توانســت با شکســت تیم های هند و 
کویت به فینال مسابقات قهرمانی آسیا راه یابد.

تیم ســابر کشورمان برای کسب مدال طا در فینال قهرمانی آسیا با  تیم کشور میزبان یعنی 
ازبکستان رقابت خواهد کرد.

پیش از این و در بخش انفرادی نیما آقایی توانسته بود مدال برنز را از آن خود کند.

 جهانبخش: می خواهم به عملکرد خوبم 
ادامه دهم

ســتاره کشــورمان که در این روزها عملکرد بســیار خوبی به ثبت رســانده، مدعی شد که 
می خواهد نمایش خوبش را تداوم بخشد.

علیرضا جهانبخش در تابستان امسال از برایتون راهی فاینورد شد تا دوباره عملکرد درخشان 
خود در لیگ هلند را تکرار کند. او در ابتدای فصل نمایش پر فراز و نشیبی داشت ولی در حال 
حاضر توانسته به یکی از مهره های بزرگ تیم آرنه اسات لقب گیرد. گل او در هفته گذشته 

مورد تمجید همگان قرار گرفت و جهانبخش نشان داد که چقدر از لحاظ بدنی آماده است.
همین مســئله باعث شــد تا رســانه هلندی ESPN با او مصاحبه ای ترتیب دهد. ســتاره 
کشورمان گفت: من با بچه های جوان تیم زیاد صحبت می کنم و می خواهم احساس خوبی 
داشــته باشند. وقتی به لیگ هلند رســیدم زیاد به روتردام نیامدم ولی الان که در این شهر 
هستم، احساس خوبی بدست آورده ام. فاینورد باشگاهی زیبایی است و شهر زیبایی نیز دارد. 
اســتادیوم این تیم فوق العاده است.جهانبخش ادامه داد: می دانم که کیفیت بالایی دارم و 
می توانم به تیم کمک کنم. برایم خیلی مهم اســت که بتوانم عملکردم را ادامه دهم.ستاره 
کشورمان مدعی شــد که ماه های اول در تیم های جدید بسیار سخت است زیرا خیلی زود 
نمی تواند با تیم ســازگار شود. او اکنون شناخت خوبی از فاینورد دارد و همین مسئله باعث 
شــده تا احســاس خوبی در تیم داشته باشد.وی اظهار داشــت: اوایل حضورم در نایمخن، 
آلکمار و برایتون لحظات ســختی بود زیرا طول کشید تا با تیم سازگار شوم و حس خانه به 
من دســت بدهد ولی الان مردم را می شناسم و امیدوارم در نیمه دوم فصل عملکرد خوبی 

به ثبت رسانم.

جنگ مجیدی با استقلالی ها بر سر قهرمانی
به نظر می رسد قهرمان لیگ برتر از بین دو تیم استقال 
و پرســپولیس انتخاب خواهد شد و آنها برای رسیدن به 

قهرمانی 11بازی مهم و حیاتی را درپیش دارند.
به گزارش »ورزش سه »، این رویایی ترین شکل ممکن 
برای شروع این فصل لیگ برتر برای هواداران استقال 
اســت. اگر اول فصل از آنها سوال می شد در پایان هفته 
نوزدهم اســتقال 1۴برد و 5تساوی در کارنامه دارد، به 
نظر شــما لیگ برای آنها با چه مقامــی به پایان خواهد 
رســید، اکثریت قریب به اتفاق ســوال شوندگان رای به 
قهرمانی استقال می دادند. نظری که با سابقه لیگ برتر 
درســت به نظر می رسد. ولی این یک طرف قصه است.
مجیدی و بازیکنانش علیرغم ارائه نتایج خوب تا اینجای 
لیگ پشت سر خود پرسپولیس را می بینند. رقیب سنتی 
با پنج قهرمانی پیاپی در پنج دوره اخیر برای رســیدن به 
عدد شــش و دبل هت تریک از هیچ کوششــی فروگذار 
نخواهد کرد و شرایط را برای مجیدی هموار شده نخواهد 
کــرد. به غیر از این ها اســتقال 11دیدار مهم دارد که 
٧تای آن با تیم هایی اســت که سرمربیان آنها روزگاری 
پیراهــن آبی اســتقال را به تن کرده و یــا در این تیم 
ســابقه مربیگری دارند، کاپیتان این تیم بوده اند و حتی 
بعضی از آنها سابقه قهرمانی با استقال را هم به دفعات 
در کارنامــه خود در دوران بازی و مربیگری دارند. با هم 
نگاهی می اندازیم به هفت دیدار مهم و حیاتی استقال 

با تیم هایی که سرمربیانش استقالی هستند.
*نساجی مازندران در هفته بیستم

اولین دیدار اســتقال در ایــن راه پر پیچ و خم برابر تیم 
نســاجی مازندران با سرمربیگری ســاکت الهامی است. 
الهامی که قبل از شــروع لیگ امسال زمزمه هایی مبنی 
بر هدایت استقال توسط او شــنیده می شد و در زمان 
هدایت استقال توسط فیروز کریمی یکی از کمک های 
وی بــود در دیدار رفت و در تهران برابر تیم اســتقال 

مســاوی کرد و نگذاشت مجیدی در این دیدار سه امتیاز 
بازی را از ورزشــگاه آزادی به خزانه تیمش واریز کند. در 
کنار الهامی، شاهرخ بیانی یکی از بزرگان تاریخ استقال 

به عنوان کمک مربی نیز حضور دارد.
*گل گهر سیرجان در هفته بیست و یکم

شعبه دوم استقال در لیگ برتر با بازیکنانی که روزگاری 
بــرای پیراهن آبی می جنگیدند با ســرمربی که یکی از 
بزرگان تاریخ باشــگاه استقال است. امیر قلعه نویی بعد 
از دو شکست پیاپی با ســپاهان در لیگ  نوزدهم و جام 
حذفی آن سال، در لیگ سال قبل در جام حذفی و  لیگ 
برتر نیز مغلوب شاگرد قدیمی اش مجیدی شد و در لیگ 
امســال بعد از کسب نتیجه تســاوی در زمین، به دلیل 
استفاده از بازیکن غیرمجاز سه برصفر روبروی استقال و 
مجیدی بازنده شد. او با شش باخت پیاپی برابر استقال 
که پنج تای آن برابر فرهاد مجیدی بوده است، از انگیزه 
های شخصی بالایی در این دیدار برخوردار است. باخت 
تیم او به اســتقال در دیدار رفت با رای کمیته انضباطی 
به همراه از دســت دادن ٧ امتیاز این تیم در سه دیدار به 
دلیل اعتراض اســتقال و پیگیری دیگر تیم ها و باخت 
های متعدد روبروی استقال و مجیدی، نبرد قلعه نویی 
و گل گهر با استقال را یکی از دیدارهای حساس لیگ 
برتر کرده اســت. دیداری که برای پرسپولیسی ها نیز در 

آن هفته از بازی خودشان مهم تر است.
*صنعت نفت آبادان در هفته بیست و دوم

علیرضــا منصوریان مرد محبوب اســتقالی ها در دیدار 
رفت در آبادان برابر استقال یک امتیاز از این تیم گرفت 
و حالا باید با تیم متحول شــده اش به ورزشگاه آزادی 
بیاید. او که بعد از رفتنش از اســتقال به وصیت پدرش 
عمل کرده اســت و هیچ وقت در باره اســتقال اظهار 
نظری نکرده است، قبل از داربی میهمان تیم مجیدی در 
ورزشگاه آزادی اســت. نبرد او و مجیدی در حالی اتفاق 

خواهد افتاد که همــه می دانند منصوریان به غیر از این 
بازی یکی از طرفداران دوآتشه استقال است و در هفته 
قبل از این دیدار برای بردن پرسپولیس و تقدیم امتیازات 
آن دیدار به هواداران استقال همه کار در آبادان می کند.

*شهرخودرو مشهد در هفته بیست و ششم
سرمربی این تیم ســابقه بازی در هر دو تیم استقال و 
پرســپولیس را دارد و در کارنامه او گلزنی به پرسپولیس 
و درآوردن پیراهن هم دیده می شــود. پدیده که در قعر 
جــدول جای دارد و یکی از گزینه های ســقوط به لیگ 
دســته یکم اســت در این دیدار با سیدعباسی به تهران 
خواهد آمد تا از کیان تیم مشــهدی که در دیدار رفت با 

سه گل در مشهد به استقال باخت دفاع کند.
*فولاد خوزستان در هفته بیست و هفتم

مجیــدی باید به اهواز برود و در برابــر تیم جواد نکونام 
بایســتد، این یکی از مهمترین و سخت ترین نبردهای 
اســتقال و مجیدی است و برای هر دو مربی از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت. بعد از باخت دو بریک استقال 
برابر فــولاد در لیگ نوزدهم که با اخــراج دو بازیکن و 
سرمربی اســتقال همراه بود، نبرد این دو مربی همیشه 
پر از تنش بوده اســت. نکونام در لیگ سال قبل و لیگ 
امسال هردو بازی را در تهران به مجیدی باخت، ولی در 
بازی مهم جام حذفی در فینال، اســتقال را شکست داد 
تا این جنگ دونفره، همچنان ادامه داشــته باشد. جنگی 
کــه می تواند قربانی های بزرگــی را بگیرد و یا تکلیف 

قهرمانی لیگ را زودتر از موعد روشن کند.
*آلومینیوم اراک در هفته بیست و هشتم

تنها تساوی اســتقال در یازده دیدار اخیر این تیم برابر 
آلومینیوم اراک و رســول خطیبی در اراک و با گل دقایق 
پایانی میثم مجیدی دفاع چپ ســابق آبی ها به دســت 
آمده است. مجیدی و شــاگردانش که بعد از تساوی در 
دیدار برابر پرســپولیس در هفته هشتم در 11 دیدار خود 

به 10برد دســت یافته اند، در این دیدار برای بردن تیم 
خطیبی و یارانش سرشــار از انگیزه خواهند بود. سرمربی 
اراکی ها با ســابقه بازی هر چند کوتاه در تیم استقال، 
یکی دیگر از اســتقالی هایی اســت کــه در این دیدار 

پرسپولیسی ها را پشت سر خود می بیند.
*نفت مسجد سلیمان در هفته پایانی

این شاید سخت ترین بازی استقال و یا راحت ترین آنها 
باشد، تا آن روز شاید تکلیف نفتی ها برای ماندن در لیگ 
برتر روشــن شده باشــد و یا در این دیدار برابر استقال 
بــرای باقی ماندن در کنار بهترین های فوتبال ایران نیاز 
به امتیاز داشــته باشند. روی نیمکت تیم مسجدسلیمانی 
محمود فکری ســرمربی سابق اســتقال نشسته است، 
کســی که مجیدی را جانشــین خود دید و در این دیدار 
برای اثبات توانائی هاش و فارغ از جایگاه جدولی تیمش، 

سرشار از انگیزه خواهد بود.

این یک جشن ملی است؛

استقلال و پرسپولیس در آستانه تغییرات بزرگ!
که  می گوید  سازی  خصوصی  سازمان  رییس 
دو باشگاه سرخابی با بهبود حکمرانی، شرایط 

مطلوبی را در آینده خواهند داشت.
برنامه  امروز  صبح  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
میزبان  سیما،  سوم  شبکه  بخیر  صبح  سام 
خصوصی  سازمان  رییس  زاده  قربان  حسین 
مفصل  صورت  به  او  که  جایی  بود؛  سازی 
و  پرسپولیس  واگذاری  پیرامون  سوالات  به 
استقال از طریق بورس پاسخ داد و همچنین 

نکاتی را در این خصوص روشن کرد.
او اعام کرد که بخش عمده مالیات پرسپولیس 
گرفت.  خواهد  قرار  بخشش  مورد  استقال  و 
دو  که  کرد  تاکید  زاده  قربان  دیگر  سوی  از 
تحت  کاظمی  شهید  و  رضا  امام  ورزشگاه 
هم  ترازنامه  در  و  نیستند  سرخابی ها  مالکیت 

نیامده اند.
نکته مهم اینکه رییس سازمان خصوصی سازی 
وعده داد که 10 درصد از سهام دو باشگاه تا 
عید واگذار خواهند شد و این رقم تا 50 درصد 

افزایش خواهد یافت.
صحبت های او را می خوانید:

* دارایی پرسپولیس و استقلال چندان 
زیاد نیست

وجود  واگذاری  لیست  در  دولتی  بنگاه   ۲۹5
این  در  هم  پرسپولیس  و  استقال  و  دارند 
لیست هستند. یک آیین نامه داریم که مطابق 
آن تمامی بنگاه ها اگر قیمت تابلوی بورسی 
دارند، همان قیمت ماک باشد و اگر در بورس 
روز  ارزش  روش  اساس  بر  باید  حتما  نیستند 
خالص دارایی ها محاسبه شود. در روش ارزش 
رسمی  کارشناس  باید  ها  دارایی  خالص  روز 
دادگستری باید تمامی دارایی های آنها را ببیند 
و ارزش گذاری کند، بدهی را کسر کند و مبلغ 
نهایی ارزش کل آن شرکت یا باشگاه خواهد 
بود. در مورد استقال و پرسپولیس دارایی های 
آنها ثابت آنها که آنچنان زیاد نیستند؛ ورزشگاه 
عمده  بخش  که  است   ... و  مرکزی  دفتر  و 
برای بخش عمده  و  برای خودشان است  آن 
مالکیت  البته  است،  نشده  سند صادر  دیگری 
احراز شده است. دو ورزشگاهی که شهرداری 
و  نیامده  ترازنامه  لیست  در  اصا  داد،  تهران 
و  فر  درفشی  اما  نیست  ها  دارایی  لیست  در 
شهدای گمنام و کمپ مرحوم ناصر حجازی و 
مرغوبکار )دو ورزشگاه برای پرسپولیس و دو 
ورزشگاه برای استقال( به نام خودشان است و 

دفتر مرکزی هم به این ترتیب است. نکته این 
است که بخشی از این دارایی ها مصوبه هیات 
وزیران دارد و هنوز سند مالکیت صادر نشده اما 
مالکیت احراز شده است و معلوم است استقال 
و پرسپولیس ورزشگاه دارند اما سندی نیامده 
است اما ادعاهایی دیگری هم نسبت به دارایی 

ها دارند که هنوز ثابت نشده است.
* ارزش اصلی سرخابی ها به برند آنهاست

دارایی های فیزیکی دو باشگاه چندان نیست؛ 
 ۲٧80 ارزش  یا   3۲10 ارزش  عمده  بخش 
برند  گذاری  ارزش  است.  اینها  برند  میلیاردی 
این دو باشگاه اقتضای خاص بومی این کشور 
را دارد. فرمول وجود دارد اما طبیعتا بر اساس 
است  ما  کشور  خاص  مقتضیات  که  فرمولی 
هواداری،  به  نسبت  مثا  می شود؛  محابیه 
 .  ... و  برند  پشتیبانی  برند،  نفوذ  تاثیرگذاری، 
در  برند  برای  که  اعدادی  برای  هایی  پارامتر 
نظر گرفته می شود وجود دارد. این مبانی هم 
و کارشناسان  است  باشگاه یکی  دو  برای هر 
برای هر دو باشگاه از مبانی یکسانی استفاده 
کرده اند تا این عدد به دست بیاید ولی طبیعتا 
همه ما می دانیم چون در سالهای گذشته سوء 
مدیریت بوده، به نحو شایسته ای از این برند 
باید  برند  که  و سودی  است  نشده  درآمدزایی 
عاید این باشگاه کند ایجاد نشده است. انشاالله 
در سالهای آینده با مسیر جدیدی که ما شروع 
آنها  درآمدزایی  و  بدهد  رخ  اتفاق  این  کردیم 

مستمر شود و به سودآوری برسد.
* به دنبال بهبود کیفیت حکمرانی در 

سرخابی ها هستیم
در  را  اشتباهی  است  ممکن  خصوصی  کلمه 
نهایی و  ما یک هدف  ایجاد کند.  افراد  ذهن 
غایی داریم که دو باشگاه باید به کیفیت مطلوب 
و  در عملکرد  برسند؛ هم  کارآیی  و  بهره وری 
های  موفقیت  هم  و  ورزشی  های  موفقیت 
اقتصادی و اینها یعنی دو باشگاه به حکمرانی 
از  دارند. خصوصی سازی یکی  نیازی  بهتری 
ابزارهایی است که باشگاه ها را به این نتیجه 
حکمرانی  کیفیت  بهبود  دنبال  به  ما  برساند. 
دو باشگاه هستیم نه اینکه در مزایده این رفع 
تکلیف کنیم و بگوییم خصوصی کردیم و یک 
شخص حقیقی آمد و خرید. اتفاقا ما اینجا حتما 
باید اهلیت و صاحیت لازم را چک کنیم. پس 
بهتر است بگوییم این باید از دولت انتقال پیدا 
کند و به نفع یک مدیریت حرفه ای واگذار شود 

که باشگاه را به موفقیت برساند. طبیعتا اینطور 
مردم هم بخش خصوصی می شوند چون مردم 
در بخش اول مالک این دو باشگاه خواهند شد.

با  سازی  خصوصی  سازمان  منظم  جلسات 
حضور وزرا دنبال شده و این فرایند  در آستانه 

نتیجه نهایی است.
* پرسپولیس و استقلال از تاریکخانه 

خارج خواهند شد
باشگاه  دو  این  در  تحول  برای  اقدام  اولین 
نفع  به  شفافیت  اگر  یعنی  است.  شفافیت 
تغییر  اینها  مسیر  حتما  شود،  مشخص  کامل 
داشته  وجود  ابهام  که  زمانی  تا  چون  می کند 
مالی  های  صورت  و  نبودند  مطلع  مردم  و 
بوده  ممکن  هم  اتفاقی  هر  نمی شده،  منتشر 
رخ بدهد. من برای شرکت های دولتی از لفظ 
»تاریک خانه« استفاده کردم؛ هم در مورد این 
دو باشگاه و هم در  مورد شرکت ها و پالایشگاه 
ها و پتروشیمی و ... ما شرکت هایی داریم که 
متاسفانه به دلیل اینکه در برابر انتشار صورت 
های مالی مقاومت می کنند، عما آن شرکت 
اولا با وضعیت اسفناکی مدیریت می شود، دوما 
مردم از وضعیت بی خبر هستند، ثالثا بهره وری 
و  استقال  مورد  در  ندارند.  را  لازم  کارایی  و 
پرسپولیس اولین بار است که صورت های مالی 
حسابرسی شده منتشر می شود. هفته گذشته با 
فشاری که مجموعه سازمان خصوصی سازی 
آورد، صورت های مالی دو باشگاه را خود هیات 
مدیره تهیه کرده، سازمان حسابرسی حسابرسی 
کرده و با جزییاتی که بعضی موارد آن به سالها 
و دهه های گذشته برمی گردد منتشر شده است. 
فضای  در  می توانند  عزیز  مردم  الان  همین 
مجازی یا سایت سازمان خصوصی سازی ریز 
و  ها  بدهی  و  ها  دارایی  بندی  جزییات طبقه 
مطرح  ابهام  عنوان  به  حسابرس  که  مواردی 
شده است را ببیند؛ اینکه اگر فردی چه بازیکن، 
چه سرپرست، چه کادرفنی و چه عضو هیات 
مدیره یک نکته مالی را همچنان مبهم باقی 
گذاشته و برای مثال پول، زمین و آپارتمانی را 
گرفته و برنگردانده، همه با جزییات به عنوان 

بند های حسابرسی وجود دارد.
* زیان انباشه پرسپولیس و استقلال 3۰۰ 

میلیارد است
صورت مالی حسابرسی شده وجود دارد و معلوم 
است که این دو باشگاه در سال گذشته چقدر 
درآمد داشتند، چقدر بدهی داشتند. دو باشگاه 

که  داشتن  سود  مساله  در  اما  داشتند  درآمد 
مابه التفاوت درآمد و هزینه آنها می شود، به این 
صورت است که پرسپولیس یک مبلغ اندکی 
سود داشته که حدود ۹ تا 1۴ میلیارد بوده است 
و استقال سود نداشته است. اینها یک زیان 
تا 300  انباشته شده ای دارند که حدود ۲۴0 
میلیارد تومان است. این مسائل با جزییات وجود 
مالی  های  صورت  به  می توانند  مردم  و  دارد 
مراجعه کنند. صورت های مالی اعم از صورت 
سود و زیان و گزارش وجوه نقد و ترازنامه است. 
دو  این  اقام  و  ها  دارایی  لیست  ترازنامه  در 
باشگاه وجود دارد. میزان بدهی و درآمد سال 
گذشته هم در گزارش سود و زیاد وجود دارد. 
در گزارش سود و زیان رقم درآمد اسپانسری و 
کارگزاری سال گذشته و همچنین رقم بدهی 
اینها،  بدهی  ترین  مهم  دارد.  وجود  آنها  های 
بدهی مالیاتی است. بدهی مالیاتی را هم بخشی 
را باید پرداخت کنند و بخشی قابلیت پیگیری 
ولی  داشته  را  معافیت  و  اظهارنامه  ارسال  و 
متاسفانه چون اظهارنامه ارسال نشده، مشمول 
مالیات شده اند. چون انضباط مالی وجود نداشته، 

تبدیل به آواری روی سر باشگاه شده است.
* بخشی از مالیات دو باشگاه قابل 

بخشش خواهد بود
حدود 1۹8 میلیارد تومان باشگاه استقال و 
حدود 1۹3 میلیارد تومان باشگاه پرسپولیس 
مالیات قابل بخشش داشتند که می توانستند 
از طرق رسمی پیگیری کنند تا این مالیات 
بخشیده شود. مبلغ غیرقابل بخشش حدود 
٧3 تا ٧5 میلیارد تومان برای استقال است 
و برای پرسپولیس 1۲3 میلیارد تومان است. 
بخش عمده مالیات قابل بخشش، بخشیده 
می شود اما نیاز به پیگیری دارد. ما ستادی 
اجرایی  سازی  آماده  ستاد  عنوان  تحت  را 
دو باشگاه برای واگذاری از سه ماه قبل در 
سازمان خصوصی با نمایندگانی از همه بخش 
های دو باشگاه و وزارت ورزش و بورس و 
که  دادیم  تشکیل  و...  مشاورین  و  فرابوس 
بتوانیم این مسیر را درست و منطقی پیش 
برویم و هر مشکلی هست مرتفع کنیم. آقای 
دکتر منظور رییس محترم سازمان مالیاتی، 
حسابرسی  سازمان  محترم  رییس   ... آقای 
بعضی  در  و  را شنیدند  اینها  نکات  و  آمدند 
موضوعات همراهی کردند تا مرتفع شود. در 
مورد موضوعات اقتصادی دو باشگاه تا جایی 

که می شده به یک انضباط و شفافیتی برای 
واگذاری در این زمینه رسیده اند. حرف هایی 
که ما می زنیم مردم را نترساند چون وقتی از 
بدهی و ارقام صحبت می کنیم ممکن است 
نسبت به اینکه دو باشگاه اساسا آینده تاریکی 
دارند یک یاس و ناامیدی به بار بیاید. نسبت 
به آینده اینها یک طرح کسب و کار که مورد 
تایید کارشناس است ارائه کرده اند و در سال 
1۴01 با جلساتی که با وزیر محترم ورزش 
جبلی  دکتر  آقای  و  سجادی  دکتر  جناب 
به  سیما  و  صدا  سازمان  در  همکارانشان  و 
تفاهم هایی رسیدند که این تفاهم نسبت به 
درآمدزایی آنها در سال آینده کمک می کند. 
آینده این دو باشگاه نسبت به گذشته متفاوت 
اتفاق  این  سازمان  در  دوستان  اگر  و  است 

انشاالله تا 15 اسفند رخ می دهد.
* ده درصد سهام تا عید واگذار خواهد 

شد
تا قبل از سال حدود ده درصد این دو باشگاه 
آنها محسوب  ثبتی  پنجاه درصد سرمایه  که 
این  می شود.  واگذار  مردم  به  باید  می شود 
در  از طریق مشارکت  به مردم هم  واگذاری 
می افتد.  اتفاق  فرابورس  در  سرمایه  افرایش 
حدود هفت روز است که درخواست ما آنچه 
در  است،  شده  ثبت  بورس  شرکت  در  که 
ما  و  است  درج  کمیته  در  فرابورس  شرکت 
امیدواریم امروز این اتفاق بیفتد و نتیجه نهایی 
را به اعام کنند. بعد از آن موضوع در پروسه 
هیات  تصویب  پروسه  آن  که  می افتد  ای 
انشاالله  است.  العاده  فوق  مجمع  و  واگذاری 
در روزهای شادی مردم و میاد ائمه اطهار، 
این اتفاق به عنوان یک جشن ملی تلقی شود 
و مردم مشارکت کنند و برای اولین بار مردم 
و هواداران بتوانند سهامدار این باشگاه شوند. 
حدود ده درصد واگذار می شود و برای مابقی تا 
مرداد ماه سال 1۴01 تغییر ارکیب سهامداری 
به  درصد  از ۹0  دولت  سهام  یعنی  داریم؛  را 
زیر 50 درصد می آید. این اتفاق با یک بررسی 
دقیق از مزایده ای که شرکت های مختلفی 
این  از  و  می دهد  رخ  کنند  شرکت  می توانند 
خواهد  اثبات  آنها  و صاحیت  اهلیت  طریق 
شود؛ شفافیت، انضباط مالی، مشارکت مردم 
در مالکیت این باشگاه ها، سودآوری عملیات 
و مدیریت حرفه ای نتیجه این اقدام است که 

محقق خواهد شد.

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و ماده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابر رای شـماره 1۴00۶030۶01۲00۴00٧ 
و 1۴00۶030۶01۲00۴008 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک 
کاشـمر تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضـی خانـم ریحانـه  بیـک محمـدی فرزنـد 
حسـن بشـماره ملـی 0۹011٧00۶۲ صـادره از کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان 
بـه مسـاحت  315/03 متـر مربـع و معصومـه طالبـی فرزنـد رمضانعلـی بشـماره ملـی 
0۹010۲1008 صـادره از کاشـمر در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان به مسـاحت 315/۲3 
مترمربـع  از پـاک 1 فرعـی از 1۶0٧  اصلی واقع در بخش یک شـهر کاشـمر به آدرس 
:  کاشـمر- خیابـان 15 خـرداد 5 خریـداری از مالک رسـمی خانم معصومـه طالبی محرز 
گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطاع عمـوم مراتب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی 
مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را 
بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ، ظرف مـدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض 
، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای 
مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد . 

تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 1۴00/11/۲3. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/1۲/8 
احمد جهانگیرٔ رئیس ثبت اسناد و اماک کاشمر 

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابـر آرای شـماره  1۴00۶030۶01۲00۴1۹۴ و 1۴00۶030۶01۲00۴1۹5 هیـات اول 
موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانـه بامعـارض متقاضی 
آقـای سـید مجتبـی جعفـر زاده بـه شـماره ملـی 0۹0101٧50٧ در ششـدانگ  دو بـاب 
سـاختمان بـه مسـاحت  های 5۹/3۴ متربـع و 5۲/8۶ متر مربع از پـاک ۲0٧0 فرعی از 
30۲۶  اصلـی واقـع در بخـش یک حومه کاشـمر  به آدرس : نبش مـدرس 13 خریداری 
از مالـک رسـمی ، مالکیـت بتـول دانشـمندی  محرز گردیده اسـت .لذا بـه منظور اطاع 
عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص 
نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ 
انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو ماه اعتراض خـود را به این اداره تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خود را بـه مراجع 
قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکور و عـدم وصول 
اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد . تاریـخ انتشـار نوبـت اول: 

1۴00/11/۲3. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/1۲/8 
احمد جهانگیرٔ رئیس ثبت اسناد و اماک کاشمر 
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

معرفی بازی Zombie Virus : K-Zombie؛

 کشتار زامبی های تشنه به خون
زامبی ها موجودات خیالی ترســناکی هستند که 
از زمان هــای قدیم در فرهنــگ عامه حضور 
داشــته اند. عاوه بر فیلم ها و سریال های بسیار 
زیادی که درباره این موجودات ساخته شده اند، 
بســیاری از بازی های ویدیویی نیز شیوع این 
ویروس عجیــب و غریب که انســان ها را به 
زامبی تبدیــل می کند، به تصویر کشــیده اند. 
Zombie Virus : K-Zombie بازی جدیدی 
است که برای پلتفرم های موبایل منتشر شده و 
بازیکنان را در مقابل دســته ای از زامبی ها قرار 

می دهد.
 Zombie Virus در این مطلب از دیجیاتو بازی
K-Zombie : را معرفــی خواهیــم کرد که از 
زمان انتشار آن تنها چند روز می گذرد و توسط 
کمپانی کره ای .Clegames Inc ساخته شده؛ 
 Random Defense : All شــرکتی که بازی

star TD را در کارنامه خود دارد.
Zombie Virus : K-Zombie معرفی بازی

ماننــد بســیاری از بازی های دیگــر با حضور 
 Zombie Virus : K-Zombie زامبی هــا در
نیز شــاهد یک دنیای آخرالزمانی، دسته ای از 
انســان ها که ظاهرا آخرین بازماندگان انسانی 
هســتند و لشگری از موجودات عجیبی هستیم 
که هرچنــد مُرده اند اما حرکــت می کنند و به 
دنبال شما هستند. شما به عنوان بازیکن اصلی 
باید با زامبی های تشنه به خون این دنیا مبارزه 

کرده و برای بقای خود تاش کنید.
بازی شــامل دو حالت اصلی سناریو )داستانی( 
و PvP می شــود. در حالت داســتانی با چهار 
شخصیت همراه خواهید شد که هرکدام از آن ها 
قابلیت ها و ویژگی هــای منحصر به فرد خود را 
دارند و با کمک آن ها باید با زامبی های اطراف 

خود مبارزه کنید.
زامبی های درون بازی متنوع طراحی شــده اند. 
اولین نمونه هایی که با آن ها مواجه خواهید شد 
موجودات بســیار آرامی هســتند که البته نابود 
کردن آن ها کار چندان ســختی نخواهد بود و 
حتــی می توانید با هدف گیری دقیق آن ها را به 
اصطاح هدشــات کنید. با ایــن حال به مرور 
زمان، زامبی ها گسترده تر و پیشرفته تر می شوند. 
به عنوان مثال برخی از آن ها ســرعت بســیار 
بیشــتری دارند و خیلی ســریع به سمت شما 

خواهند آمد. یا برخی از آن ها که کاما متفاوت 
هســتند، می توانند باعث آلودگی شوند و البته 

کشتن آن ها نیز بیشتر زمان خواهد برد.
هر بخش از 10 مرحله مختلف تشکیل شده که 
در آن ها باید با انجام ماموریت های مشــخص 
شده، امتیازاتی را کســب کنید. با این حال در 
پایان هر بخش، باید با یکی از باس های بازی 
مبارزه کنید که آن ها قدرت بســیار بیشــتری 
نســبت به زامبی های معمولــی دارند و البته از 
بین بردن آن ها کار چندان ساده ای نیست، زیرا 

تقریبا به اندازه شما مقاومت دارند.
برای نابود کردن زامبی ها طبیعتا به ساح نیاز 
دارید و درون بازی طیف گســترده و متنوعی 
از آن ها در دســترس شما قرار دارد که به مرور 
زمان باز خواهند شــد. انواع ســاح های بازی 
همچنین قابل ارتقا و بهبود هســتند و با انجام 
مراحل می توانید ساح های خود را قوی تر کنید.
عاوه بر ســاح، قابلیت های دیگــری مانند 
نارنجک نیز در اختیار خواهید داشت اما برخاف 
خشاب ساح ها، این دســته از آیتم ها محدود 
هســتند و تنها چند بار در هر مرحله می توانید 
از آن ها اســتفاده کنید. در طول بازی همچنین 
می توانید این آیتم ها را خریداری کنید که عاوه 
بر خشــاب، شــامل کیت افزایش ســامتی و 

داروی افزایش قدرت محدود می شود.
از شــروع هــر مرحلــه ماموریت هایی  پیش 
به شــما محول می شــود که با انجــام آن ها 
می توانید مراحل را با امتیاز کامل تکمیل کنید. 
ماموریت های هر مرحله نیز نسبتا ساده هستند 
و البته با گذشــت زمان، ســخت و ســخت تر 

می شوند.
در حالــت PvP در یک مــکان ثابت با حریف 
دیگری قرار خواهید گرفت اما هدف شما کشتن 
یکدیگــر نخواهد بود. در واقــع در این محیط 
بسته، لشــگر زامبی ها به طور مداوم به سمت 
شما حمله خواهند کرد و هر بازیکنی که بتواند 
در نهایــت زنده بماند، پیروز خواهد شــد. این 
تنها حالت آناین بازی است که هرچند تجربه 
جذابی را ارائه می کند اما احتمالا در مقابل رقبا 

حرف زیادی برای گفتن نداشته باشد.
 Zombie از نظر گرافیکی و ســاخت، بــازی
Virus : K-Zombie عملکــرد قابــل قبولی 
دارد و از آن جایــی که طول هر مرحله زیادی 
نیست و احتمالا حداکثر 5 دقیقه طول می کشد، 
جزئیات به انــدازه کافی در آن ها وجود دارد. با 
این حال طراحی زامبی ها می توانست کمی بهتر 
باشد هرچند، به نظر می رسد برای ساخت برخی 
از آن ها از بازی هایی مانند Dead ۴ Left الهام 

گرفته شده است.
منوها و طراحی آن در ابتدا ممکن اســت کمی 
بــرای بازیکنان تازه کار پیچیده به نظر برســد 
اما در مقابل بسیاری از بازی های آناین بسیار 
ســاده تر طراحی شده اند و به راحتی آن ها را یاد 

خواهید گرفت.
Zombie Virus : K-Zombie گیم پلی بازی

بــازی گیم پلی نســبتا روانــی دارد. برخاف 
بســیاری از بازی های سبک شوتر یا تیراندازی 
که دکمه های لمســی بســیار زیادی در آن ها 
 Zombie Virus : K-Zombie وجود دارد، در
دکمه های روی صفحه چندان زیاد نیســتند و 
تنها برای موارد اصلی مانند شلیک یا پر کردن 
خشاب طراحی شــده اند. همچنین با استفاده از 
سمت چپ نمایشــگر می توانید نسبت به تغییر 

زاویه دید و دوربین خود عمل کنید.
شــاید مهم ترین چیزی که باعث ســاده شدن 
گیم پلی بازی شده، عدم نیاز به حرکت بازیکن 
اســت. در واقع در طول هر مرحله، زاویه ای به 
شــما ارائه می شــود که در آن باید دسته ای از 
زامبی هــا را نابود کنید و بــا از بین بردن تمام 
آن ها، شخصیت شما به طور خودکار به منطقه 
دیگری خواهد رفت و ســپس شما باید باز هم 
زامبی هــا را نابود کنیــد. در واقع تمام حرکات 
شخصیت به طور خودکار انجام می شود و شما 

فقط مسئول تغییر دید و شلیک کردن هستید.
گیم پلی بازی مشکل چندان زیادی ندارد اما در 
برخی موارد کنترل های بازی ممکن اســت کار 
نکند. ما در تجربه خود از بازی، با مشــکل کار 

نکردن کنترل ها مواجه شدیم.
Zombie Virus : K-Zombie دانلود بازی

بازی Zombie Virus : K-Zombie به تازگی 
منتشــر شده. در واقع از زمان انتشار آن 10 روز 
می گــذرد و تاکنون فقط برای سیســتم عامل 
اندروید منتشر شده و همچنین روی پلتفرم های 

ایرانی هنوز وجود ندارد.
با این حال در گوگل پلی عملکرد نســبتا خوبی 
از نظر آمار داشــته است. در همین زمان کوتاه، 
بازی بیش از 100 هزار بار دانلود شــده و بیش 
از 1500 نظر برای آن ثبت شده که اغلب آن ها 
مثبت بوده اند. در نهایت امتیاز گوگل پلی بازی 

هم اکنون ۴.1 است.

طب سنتی

پژوهشگران با انجام یک مطالعه عنوان کردند عواملی مانند توصیه 
پزشک، سابقه مصرف داروهای گیاهی در اقوام و میزان تحصیات، 

در تمایل به خرید و اقدام به خرید داروهای گیاهی مؤثر است.
با توســعه داروهای شــیمیایی، این داروها به عنــوان اصلی ترین 
داروهــا برای درمان بیماری ها مورد اســتفاده قــرار گرفت. با این 
حال با گذشــت زمــان و به دنبال آگاهی از برخی عوارض ناشــی 
از داروهای شــیمیایی و تصور این کــه داروهای گیاهی از عوارض 
کم تری برخوردارند، استقبال از داروهای گیاهی با رشد قابل توجهی 

روبرو شده است.
داروهای گیاهی؛ موادی هستند که از گیاهان استخراج می شوند و با 
حداقل و یا بدون پردازش صنعتی در درمان بیماری ها و درمان های 

محلی مورد استفاده قرار می گیرند.
ایران جزو کشــورهایی اســت که اســتفاده از گیاهان را در درمان 
بیماری ها پذیرفته اســت و داروهای گیاهی زیادی با مجوز وزارت 
بهداشــت تولید می شوند. همچنین طیف وســیعی از مردم نیز به 

شکل های مختلف گیاهان را تهیه و استفاده می کنند.
سرانه مصرف دارو توسط ایرانی ها، سه برابر استاندارد جهانی است، 
ولی ســرانه مصرف داروهای گیاهی زیاد نیســت. اطاع یافتن از 
عوامــل مرتبط به کارگیــری داروهای گیاهی یــا گیاهان دارویی، 
می تواند امکان اطاع رســانی و مداخله برای تغییر رفتار افراد را در 
گسترش مصرف مؤثر آن ها و محدود کردن مصرف آن ها در موارد 
نامناسب، تســهیل کند. بر همین اساس پژوهشگران با انجام یک 
مطالعــه، عوامل تاثیرگذار بر میزان تمایــل افراد به خرید داروهای 

گیاهی را بررسی کردند.
این مطالعه در ســال 13۹٧ در شهر مشهد انجام گرفت. کان شهر 
مشهد، در اســتان خراسان رضوی جمعیتی حدود سه میلیون نفر و 
تعــداد 5۶۶ داروخانه دارد و یکی از مهم ترین شــهرهای ایران در 

مصرف گیاهان دارویی و داروهای گیاهی محسوب می شود.
داده های موردنیاز این تحقیق، از طریق پرسش نامه جمع آوری شد و 
پژوهشگران با ارائه پرسش نامه به مراجعه کنندگان به داروخانه های 
مشــهد، تمایل آن ها به خرید داروهای گیاهی را مورد بررسی قرار 

دادند.
150 نفر در این مطالعه شــرکت کردند و بررســی شرکت کنندگان 
نشــان داد که حدود 3۶ درصد از آن ها مرد و ۶۴ درصد از آن ها زن 
بودنــد. 8۲ درصد از این افراد، از قبل در مورد فرآورده های گیاهان 
دارویی اطاعات داشــتند. میانگین سنی شرکت کنندگان 3۶ سال 
بود و حدود نیمی از افراد دارای تحصیات لیسانس و بالاتر بودند.

بررسی درآمد ماهیانه خانوار که نشان دهنده قدرت  خرید افراد برای 
داروهای گیاهی است، حاکی از این بود که شرکت کنندگان در این 
تحقیــق به طور میانگین ماهانه دو میلیون تومان درآمد داشــتند و 
متوسط هزینه ماهیانه خانوار برای خرید داروهای گیاهی، ۲۶ هزار 

تومان بود.
 همچنین مشــخص شد که افراد به طور میانگین داروهای گیاهی 
را با نســخه پزشک خریداری می کنند و به طور متوسط افرادی که 

ســابقه مصرف گیاهان دارویی و داروهای گیاهی در خانواده آن ها 
بیشتر است، از این محصولات بیشتر استفاده می کنند.

بررسی های این مطالعه نشان داد که عواملی مانند توصیه پزشک، 
ســابقه مصرف داروهای گیاهی در اقــوام و میزان تحصیات، در 
تمایــل به خرید و اقــدام به خرید داروهای گیاهــی تاثیر مثبت و 

معنی دار دارد.
در این تحقیق عنوان شده است که مصرف داروهای گیاهی در بین 
افراد تحصیل کرده، بالاتر اســت که این یافته با یافته های مطالعات 

قبلی در این زمینه مغایرت دارد.
پژوهشــگران این تحقیق بر اساس نتایج به  دست آمده، می گویند: 
به نظر می رسد که افزایش ســطح اطاعات جامعه می تواند عامل 
مؤثری در افزایش مصرف گیاهان دارویی و داروهای اســتخراجی 

از آن ها باشد.
ایــن محققان عنوان می کنند که با توجه به تاثیر تجویز پزشــک، 
ارائه اطاعــات همه جانبه در زمینه داروهــای گیاهی و آگاهی از 
سوی پزشــکان برای پیشــگیری از تداخات دارویی، ضروری به 
نظر می رسد. همچنین قرار گرفتن این داروها تحت پوشش بیمه به 

ایجاد فرهنگ مصرف آن ها کمک می کند.
پژوهشــگران این تحقیــق معتقدند که در کنار عوامل ذکرشــده، 
بازنگری در سیاســت های دارویی کشــور لازم اســت تــا با ارائه 
روش های مناســب برای تولید، عرضه و مصرف داروهای گیاهی با 
شرایط آسان و طبق اســتانداردهای بین المللی گام برداشته شود و 

عملکرد مردم را در مصرف داروهای گیاهی بهبود بخشید.
در انجام این تحقیق، تکتم محتشــمی و سیده تینا مرتضوی نیا از 
گروه اقتصاد کشــاورزی دانشگاه تربت حیدریه و علیرضا کرباسی از 
گروه اقتصاد کشاورزی دانشگاه فردوسی مشهد با یکدیگر مشارکت 

داشتند.
یافته های این مطالعه، بهمن ماه سال جاری به صورت مقاله علمی 
با عنوان »بررســی عوامل مؤثر بر تمایل به خرید داروهای گیاهی: 
مطالعه موردی شــهر مشهد« در نشــریه علمی تحقیقات گیاهان 
دارویی و معطر ایران؛ زیر نظر موسســه تحقیقات جنگل ها و مراتع 

ایران منتشر شده است.

چه افرادی بیشتر از داروهای گیاهی استفاده می کنند؟


